
XIII. évfolyam, 18. szám – 2024. május 15., szerda www.sopronitema.hu

ALAPÍTVA: 2012

INGYENES KÖZÖSSÉGI HETILAP

Irány az Európa Kupa!
– Újabb évtizedes vágya teljesült Sopronnak, hiszen elkészült a piac és vásárcsarnok. Korszerű, minőségi környezet várja a soproniakat, ez is bizonyítja, hogy városunk 
lendületben van – mondta a piac hétfői átadásán dr. Farkas Ciprián polgármester. Az új vásárcsarnokot péntektől vehetik birtokba az árusok és a vevők. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Elkészült az új vásárcsarnok
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Minden tavasszal fokozottan ellenőrzik a Sopronban 
és környékén található kilátókat a TAEG Zrt. munka-
társai. Az a céljuk, hogy a látogatók biztonságban, tisz-
ta környezetben élvezhessék az eléjük táruló látványt. 

A jövő 
városa épül

Fesztivállázban ég Sopron

Vasárnap este zsúfolásig megtelt a Fő tér – Demjén Ferenc koncertjével hivatalosan is 
elstartolt a II. SopronFest. Nemcsak a könnyűzenei programok népszerűek: sokan meg-
nézték már a kiállításokat, valamint a podcasteket is.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Ismét nemzetközi porondra lép a 2024/25-ös szezonban a Sopron 
Basket, jelentette be Török Zoltán ügyvezető a szurkolói ankéton. 9

– A sport- és a sporto-
lási lehetőségek meg-
teremtése, valamint a 
közösségépítés éppúgy 
hozzátartozik a város 
életéhez, mint azok a 
fejlesztések, amelyek 
meghatározták Sopron 
elmúlt éveit – mondta 
dr. Farkas Ciprián pol-
gármester lapunknak. 
–  A város életében na-
gyon fontos, hogy több 
mint nyolcvan sport-
egyesületben várják 
a fiatalokat és az 
idősebbeket.

A csodálatos  
kilátásokért 6
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A jó szó  
életelixír
– Vigasztalásra mindany-
nyiunknak szüksége van. 
A jó szó az egyik legna-
gyobb ajándék, igazi életeli-
xír – emelte ki dr. Várszegi 
Asztrik OSB emeritus fő-
apát a múlt szerdán Sop-
ronban tartott előadásán. 
A Bátorító gondolatok kor-
társaimnak című program 
a Pedagógusok Soproni Mű-
velődési Háza szervezésé-
ben valósult meg. 

A telt házas rendezvé-
nyen részt vett Filep Márk 
önkormányzati képvise-
lő is. A Várszegi Asztrik-
kal készült interjúnkat két 
héttel ezelőtt megjelent la-
punkban olvashatja: „Őszin-
tén, egyszerűen...” Soproni 
Téma, 2024. május 1.

21. Fraknói 
Gyalogtúra
A Perkovátz-Ház Baráti Kö-
re idén 21. alkalommal szer-
vezte meg az egykor volt 
Sopron vármegyei hagyo-
mány szellemében a frak-
nói gyalogtúrát. 

A szombati túra indí-
tásakor dr. Farkas Cipri-
án polgármester elmondta: 
– A szokások megőrzéséhez 
vezető legjobb út, ha nem-
csak emlékezünk rájuk, ha-
nem cselekvő módon meg-
éljük azokat. A kultúránk 
csak így maradhat fenn.

KÖVES ANDREA

Jövőre ünnepli alapításának 35. év-
fordulóját a Lions Club Sopron 
jótékonysági szervezete. Az elmúlt hó-
napokban küldetésének megfelelően 

számos területen végzett jószolgálati tevékenysé-
get, amelyek közül kiemelkedik a vakok és gyen-
génlátók segítése.

Közeledik a 2023–24-es Lions-
év vége, amely során Czing-
ráber József tölti be a soros 
elnöki posztot. Az elmúlt hó-
napok bővelkedtek tartalmas 
programokban, így a júniusi, 
hagyományos, évzáró jóté-
konysági Lions-estélyen lesz 
miről beszámolni az elnöki 
lánc átadása előtt. – Ősszel 
szívet melengető volt a most 
már hagyományosnak mond-
ható vakszüretünk Hauer 
Erik szőlőjében, melyen az 
érzékenyítés és az élmény-
nyújtás jegyében vakokkal 
és gyengénlátókkal együtt 
szüreteltünk; az eseményen 
a kempteni Lions Club tag-
jai is részt vettek – kezdte a 
visszatekintést a soros elnök. 
– Mint minden évben, októ-
berben közösen ünnepeltük a 
fehér bot nemzetközi napját a 
soproni Vakok és Gyengénlá-
tók Egyesületének tagjaival. 
Az eseményre most is aján-
dékkal érkeztünk, ahogy ka-
rácsony előtt is megleptük a 

tagokat. Klubunk minden év-
ben jelen van az adventi vá-
sáron, ahol híresen finom, a 
soproni gazdák által felaján-
lott nedűkből készített for-
ralt borral és zsíros kenyérrel 
kínáljuk az arra járókat, a 
befolyt összeget tavaly is jó-
tékonysági célra fordítottuk.

Az ünnepvárás és az ösz-
szefogás jegyében szervezett 
szívhez szóló csángó adven-
ti koncertet a klub a Szent 
István-templomban a Sop-
roni Borlovagok és Borbará-
tok Egyesületével közösen. 
A moldvai csángók Pusz-
tinából, a gyimesi csángók 
Kóstelekről érkeztek az em-
lékezetes programra. Kará-
csony előtt nem maradhatott 
el az adventi ételosztás sem 
a Lions faházánál a Hotel 
Sopronnal összefogva. Tar-
talmas élményt nyújtott Har-
sányi Zsuzsanna kecskeméti 
festőművész, Lions-tag „Az 
életöröm mindannyiunké” 
című kiállítása az év elején 

a Liszt-központban. A közel-
múltban félmillió forintos 
támogatást nyújtott a civil 
szervezet a soproni kórház 
alapítványának, amelyet a 
gyógyközpont a vakok és gyen-
génlátók vizsgálatára is szol-
gáló diagnosztikai eszközre 

fordított. Ugyancsak félmillió 
forintot adományozott a klub 
a Tómalom utcai gyermekott-
hon számára a májusi közös 
látogatás során.

Az elmúlt hetekben pó-
tolhatatlan veszteség ér-
te a soproni Lions Clubot: 

végső búcsút kellett vennie 
az egyesület alapító tagjától, 
dr. Grubits Jánostól, aki a leg-
utolsó pillanatig aktívan dol-
gozott, akinek szellemisége és 
értékrendje örökre meghatá-
rozó marad a civil szervezet 
életében.

Lions Club Sopron:  Júniusban következik az elnökváltás

Szívet melengető programok

Félmillió forintos támogatást adott át a Lions Club Sopron a Tómalom Híd alapítványnak. 
A pénteki eseményen a jótékonysági szervezet kempteni vendégei is megjelentek. A felaján-
lásból a Tómalom utcai intézmény zöldség–gyümölcs ellátását biztosítják.

Elbúcsúztak a Soproni 
Egyetem végzős hallga-
tói, szombaton tartot-
ták a valétálást.

Az egyetem campusán rende-
zett ünnepség után indult el 
a valétamenet, amely a szala-
mander vezetésével a városon 
át és a Hűségkapun keresztül 
érkezett meg a Fő térre.

Dr. Farkas Ciprián a vá-
rosháza előtt búcsúzott az 

egyetemistáktól. A polgár-
mester beszédében felidézte 
dr. Sopronyi-Thurner Mihály 
elévülhetetlen érdemeit, aki 
befogadta és letelepítette a sel-
mecbányai akadémiát. – Ne fe-
ledjék, hogy Sopron, a civitas 
fidelissima kapuja mindig 
nyitva áll önök előtt – hangsú-
lyozta dr. Farkas Ciprián. 

A valétaelnökök beszédét 
követően a hallgatók megko-
szorúzták dr. Sopronyi-Thur-
ner Mihály szobrát.

A dékánok és prof. 
dr. Fábián Attila rektor a valé-
tamenet előtt a campuson bú-
csúztatták a végzősöket. 

Mint ismert, a valétálás, 
a diákéveket záró búcsúzási 
szokás Selmecbányáról szár-
mazik, és Sopronban él to-
vább. A latin (bene) valete 
szóból ered, amelynek jelen-
tése: Isten veletek/ éljetek bol-
dogul. Az első ilyen eseményt 
valószínűleg 1830-ban tartot-
ták Selmecbányán. 

Valete – éljetek boldogul! 

A valétamenet szombaton az egyetem főépületétől indult a Fő térre.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Határőrök voltak és határőrök maradnak...
Jubileumi országos határőr-találkozónak adott otthont Görbehalom szombaton. 10. alkalommal 
jöttek össze a volt határőrök és határőrszolgálatot teljesítők az ország minden pontjáról, hogy 
felelevenítsék a régi szép emlékeket. A jelenlévőket Stöckert Tamás önkormányzati képviselő 
köszöntötte. Külön megemlékezett a tavaly elhunyt Szigethi Sándorról, a Görbehalmi Bányász-
múzeum alapítójáról is, aki mindig fontosnak tartotta a közösségi értékeket és a hagyományok 
ápolását. Az eseményen felavatták és megáldották Szigethi Sándor emléktábláját, valamint be-
jelentették, hogy Görbehalom ezentúl nemcsak bányász, hanem határőr településrész is.

Faültetéssel 
emlékeztek 
Öt éve működik az addiktológi-
ai rehabilitációs részleg a Soproni 
Gyógyközpont Pszichiátriai Osztá-
lyán – erre emlékeztek szombaton. 
A kórház és a segítő szolgálatban 
résztvevő szervezetek képviselői az 
„együttműködés fáját” ültették el a 
kórházparkban. A rendezvényen 
a kórház vezetősége képviseleté-
ben Farkas Andrea ápolási igazga-
tó méltatta az addiktológiai részleg 
elmúlt 5 évben elért szakmai ered-
ményeit. FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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A biztonságos közlekedésért
Felszállhattak a motorvonatra, mozdonyra is, bemutatták ne-
kik a vasút működését – a közlekedési kultúra napja alkal-
mából fogadtak kisiskolás diákokat a GYSEV Zrt. szakembe-
rei pénteken a vasútállomáson. A rendezvényen a rendőrség 
munkatársai mini KRESZ-pályán mutatták be a helyes közle-
kedés szabályait, emellett játékos feladatokkal is készültek a 
gyerekeknek.

SZILÁGYI ANDREA

– Újabb évtizedes vágya 
teljesült Sopronnak, hi-
szen elkészült a piac és 
vásárcsarnok. Korsze-
rű, minőségi környezet 
várja a soproniakat, ez 
is bizonyítja, hogy váro-
sunk lendületben van 
– mondta a piac hétfői 
átadásán dr. Farkas Cip-
rián polgármester. 

Elkészült a szigetelés, kiala-
kították a vizesblokkokat, és 
befejeződtek a gépészeti és 
villanyszerelési munkála-
tok: immár semmi akadálya, 
hogy péntektől a vásárlók és 
az árusok birtokba vehessék 
a város új vásárcsarnokának 
épületét.

Mint arról lapunk is beszá-
molt (Leaszfaltozzák a mur-
vás utat, Soproni Téma, 2023. 
szeptember 20. és Épül az új 
piac, Soproni Téma, 2024. feb-
ruár 21.), 2023 szeptemberé-
ben a bontási munkálatokkal 
megkezdődött a piac és kör-
nyezetének megújítása. Idén 
február végéig befejeződ-
tek a tetőfedési és szigetelési 
munkák, beépítették a piac-
tér feletti nyílászárókat, ezek 
mellett elkészült a belső tér 
burkolata is. A vásárcsar-
nok külső környezete is új 

térburkolatot kapott, illetve 
új parkolóhelyeket is kialakí-
tottak az átépítés során.

– Nincs a világon olyan lé-
lekemelő zene, mint a piaci 
csarnok zaja – kezdte ünnepi 
beszédét dr. Farkas Ciprián. 
– Az új piac segíti a helyi és a 
térségbeli termelőket is, hi-
szen végre vonzó benyomást 
kelt, és új, modern épülete 
méltó a leghűségesebb város-
hoz, valamint annak minden-
napi életéhez. Újabb évtizedes 

vágya teljesült ezzel Sopron-
nak. Korszerű, minőségi kör-
nyezet várja a soproniakat, ez 
is bizonyítja, hogy városunk 
lendületben van.

A polgármester hangsú-
lyozta: számára különösen 
fontos volt a piac felújítása, 
hiszen gyermekként is renge-
teget járt ide a szüleivel. – Ez 
az új vásárcsarnok végre le-
hetőséget teremt arra, hogy 
a piac újra egy találkozóhe-
lye legyen a soproniaknak 

– folytatta dr. Farkas Cipri-
án. – A magyar termékek pe-
dig garanciát jelentenek arra, 
hogy egészséges zöldségek, 
gyümölcsök kerülnek az asz-
talra, és a vásárló is jobban 
jár, mintha multinál vásárol-
na a sokszor ismeretlen, távo-
li eredetű termékekből. 

Az ünnepi beszédet kö-
vetően dr. Barta Zsolt refor-
mátus lelkipásztor, dr. Tóth 
Károly evangélikus igazga-
tó lelkész, valamint Németh 

István katolikus plébános 
megáldotta az új épületet. 

A piac állami támogatás-
ból, a Modern Városok Prog-
ramban, mintegy 1,4 milliárd 

forintból valósult meg. 
A vásárcsarnok már meglévő 
épületrészei megújultak, va-
lamint a nyugati épülettömb-
höz egy új épületrész készült. 

Péntektől vehetik birtokba  az árusok és a vevők a csarnok utcai új piacot

Elkészült az új vásárcsarnok

ÜNNEPÉLYES SZALAGÁTVÁGÁS:  Az új vásárcsar-
nok megáldása után dr. Farkas Ciprián polgármester, 
dr. Simon István és dr. Csiszár Szabolcs alpolgármes-
ter, Khaut Andrást, a kivitelező FÉSZ Zrt. elnöke, vala-
mint Varga Zoltán, a piacot üzemeltető Sopron Holding 
Zrt. vezérigazgatója vágta át a nemzeti színű szalagot. 

– Az új piac segíti a helyi és a térségbeli termelőket is, hiszen végre vonzó benyomást kelt, és új, modern épülete méltó a leghűségesebb városhoz – mondta a 
hétfői ünnepségen dr. Farkas Ciprián polgármester.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Vajon 
kiről nevezték el a Ká-
roly-magaslati utat? És 
ki volt István bíró? So-
rozatunkban neveze-
tes soproni utcákon 
kalandozunk.

A József Attila utca a Lövér 
körút és a Mikoviny utca ta-
lálkozásától tart a Felsőbüki 
Nagy Pál utcáig. Érdekesség, 
hogy a Wälder-féle, század 
eleji, nagyszabású városren-
dezési tervben egy felül- vagy 
aluljáró kötötte volna össze az 
Erzsébet utcával. 

Korábban névtelen utca 
volt, majd 1927-ben Felkelő 
utcára keresztelték, jelenle-
gi elnevezése 1947-ben lépett 
hatályba. Páratlan oldalát 
uralja a másfél hektáron elte-
rülő, hét évvel ezelőtt átadott, 
180 lakásos Alsólövér lakó-
park. A helyén eredetileg az 
SVSE sportpályája volt, melyet 
1926-ban avattak fel. A pálya 
a II. világháborúban súlyo-
san megsérült, a romokat el-
bontották. Később Postás-, 
majd Matáv-pálya lett, ahova 
egy új stadiont kezdtek építe-
ni, amely a lakók tiltakozásai 
miatt abbamaradt. A félkész 
lelátót és a hatalmas, kihasz-
nálatlan területet sokáig lát-
hatták a soproniak. 

A József Attila utca és az 
Újlaki utca sarkán ma mű-
ködő kávézó helyén először 
Sass Lajos „Rákóczi” néven 
nyitott vendéglőt, amelyet 
1927-től Schmauzer Lajos ve-
zetett. A második világhábo-
rúban megsérült az épület, 
ezért Schmauzer a Kossuth 
Lajos utcába helyezte át a 
népszerű lokált. Később a 
„Rákóczi” nevet Kossuth Lajo-
séra cserélték, ám a köznyelv 
„Schmauzer” sörözőként em-
legette, így fel is vette az egy-
kori tulajdonos nevét. 

A Sopronba költöző, sel-
mecbányai főiskola először 
a mai Ikva Nyugdíjas Otthon 
épületét is magában foglaló 
Károly-laktanyában rendez-
kedett be. 1922-ben a Bányá-
szati és Erdészeti Főiskola 
helyet cserélt a Rákóczi Fe-
rencről elnevezett reáliskolai 

nevelőintézettel, így került 
a Bajcsy-Zsilinszky utcába. 
A Károly-laktanyának a mai 
idősek otthona volt a parancs-
noki épülete, a többi része a 
bombázások során elpusz-
tult. Itt avatták fel 1935-ben 
azt az eredetileg hét és fél mé-
teres Attila-szobrot, mely ma 
a József Attila-lakótelepen 
látható. A szobrot a szocialis-
ta időkben elásták, 1991-ben a 
lakók állították fel ismét a Je-
genye soron. 

A József Attila utca és a 
Mikoviny utca sarkán áll az 
egykori evangélikus teológus 
otthon. A szemközti oldalon 
van a szintén szebb napokat 
is látott GYSEV Lokomotív 

szálló. Eredetileg a Rákóczi 
reáliskola fedett uszodájának 
épült. A „Lokó” 1972-ben nyílt 
meg, évtizedekig volt szál-
loda, étterem és emblemati-
kus szórakozóhely. A 2000-es 
évek eleje óta üzemen kívül 
várja jobb sorsát. A József At-
tila utcát is érintették az oly 
népszerű autó- és motorver-
senyek. Az egyik körversenyt 
a később világhírűvé vált F1-
es bajnok, Niki Lauda nyerte. 
A halálos balesetek miatt a ké-
sőbbiekben felhagytak a ver-
senyek rendezésével.

A József Attila utca tör-
ténetét Török Balázs, a Sop-
roni Múzeum munkatársa 
mesélte el.

Sopronban járunk:  A közterület 1947 óta viseli József Attila nevét

A híres költőről elnevezett utca 

JÓZSEF ATTILA  (1905–1937): Baumgarten- és posztu-
musz Kossuth-díjas magyar költő, a magyar irodalom 
egyik legkiemelkedőbb, legeredetibb alakja. 

A József Attila utca páratlan oldalát uralja a 180 lakásos Alsólövér lakópark. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Elismerés a mentőknek
– A soproni mentők korszerű körülmények között látják el ma-
gas szintű szolgálatukat. Az ország egyik legfiatalabb mentő-
autóparkja áll a rendelkezésükre, amelyhez Sopron önkor-
mányzata is hozzájárult – emelte ki a mentők napja alkalmából 
tartott ünnepségen dr. Farkas Ciprián polgármester.

A múlt csütörtöki rendezvényen Csillag Zoltán mentőtech-
nikus, az OMSZ kommunikációs munkatársa felhívta a figyel-
met: ez egy olyan hivatás, amelyet csak akkor lehet jól csinálni, 
ha valóban az ember életének a részévé válik, és mentősként vi-
selkedik akkor is, ha épp nincs rajta az egyenruha.

A hagyományoknak megfelelően Sopron önkormányzata el-
ismerésben részesítette azokat a mentőket, akik kiemelkedő-
en sokat dolgoztak a csapatuk érdekében, vagy olyan szakmai 
előmenetelt tudnak felmutatni, amely például szolgál a kollé-
gáik számára. Elismerést adott át dr. Farkas Ciprián Göndöcs 
Csabának, Kiss Gábornak, Kovács Szabolcsnak, Soós Zoltán-
nak és Sütő Dominiknek. FOTÓ: ELEK SZILVESZTER
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Hans Schrade német pilóta sírja
Pontosan 80 évvel ezelőtt az első légiriadók egyike volt Sopron-
ban. 1944. május 10-én a szövetségesek légiereje a bécsújhelyi 
repülőgépgyárat bombázta, a támadókötelékek nagy magas-
ságban Soprontól északra vonultak el. „Végzetes búgásuk most 
is kicsalta a soproniakat, hogy tanúi legyenek a látványosságnak. 
A légierődöket fürge vadászgépek kísérték. Hamarosan kifejlődött 
a légi harc az amerikai és a német vadászgépek között. Pattogtak 
a gépfegyverek fenn a nagy magasságban, de szorgalmasan pök-
ték lövedékeiket a Fertő-melléki légvédelmi tüzérség ágyúi is. Jól 
lehetett látni a lövedékek robbanását a levegőben.” – írta a szem-
tanú, dr. Németh Alajos lelkész, hittanár a Sopron könnyes–vé-
res dátumai című könyvében. 

Egy bombázóköteléket támadó német vadászgép a vízmű mö-
gött a szőlőbe zuhant, Feldinger Károly kertjébe. A 22 éves piló-
tának, Hans Schrade őrmesternek nem vagy csak részben nyílt 
ki az ejtőernyője, ő maga a Felsőbüki Nagy Pál utca 21. számú ház 
kertjébe esett. „Félelmetes lángok törtek elő a zuhanó gépből, mi-
előtt földet ért. Pilótája még idejében kiugrott. Egy-kettőre csődü-
let támadt körülötte. Megszabadították az ejtőernyő zsinórjaitól, 
de segíteni már nem tudtak rajta.”– folytatta dr. Németh Alajos. 

Az eseményről, illetve a német pilóta temetéséről az orszá-
gos lapok is hírt adtak, így a Reggeli Magyarország című napi-
lap 1944. május 18-i lapszámában az alábbi tudósítás olvasha-
tó: „A legutóbb Sopron felett lezajlott légi harcban hősi halált halt 
Schrade János német pilótát nagy részvét mellett helyezték örök 
nyugalomra a sopronbánfalvai hősi temetőben. A koporsót Last 
Vilmos SS-főhadnagy (a Soproni Gázmű gázmesterének fia, aki 
a Széchenyi István Gimnáziumban érettségizett 1930-ban, a PUES, 

a Pannónia Úszó Egylet kiváló sportolója volt, a háború végén 
orosz hadifogságba esett, onnan szabadulva Németországban 
telepedett le – a szerk.) Sopron vezetésével német bajtársak vitték 
vállukon a sírig, ahol a katolikus tábori lelkész mondott búcsúzta-
tót. Ezután az összegyűlt nagyszámú gyászoló közönség elénekel-
te a magyar és a német Himnuszt. A temetésen vitéz Szabó László 
vezérőrnagy, hadosztályparancsnok vezetésével népes magyar 
katonai küldöttség is részt vett.”.
Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

LÁTTA MÁR?  – soproni épületek, szobrok, műemlékek

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

HORVÁTH FERENC

– A háborúnak csak egy 
alternatívája van, még-
pedig a béke – jelentet-
te ki Ferencz  Orsolya 
Sopronban. Az űrku-
tatásért felelős mi-
niszteri biztos (KKM), 
országgyűlési képvi-
selő a múlt héten volt 
városunk vendége. 
A városházán dr. Farkas 
 Ciprián fogadta. 

A megbeszélést követően Fe-
rencz Orsolya elmondta, azért 
jött Sopronba, mert sorsdön-
tő választások következnek, s 
egyáltalán nem mindegy, hogy 
itthon milyen képviselőket vá-
lasztunk, s kiket küldünk az 
Európai Parlamentbe.

– A háborúnak csak egy al-
ternatívája van, mégpedig a 
béke. Mi pedig a béke pártján 
állunk – jelentette ki Ferencz 
Orsolya. – Nem mindegy, hogy 
milyen jövő vár ránk, nem 
mindegy, hogy milyen jövő 
vár a magyar családokra, a 
magyar gyerekekre. A mi vá-
laszunk egyszerű, békét aka-
runk. Ezért fontos a június 
9-ei választás.

Ferencz Orsolya soproni 
látogatását megelőzően Fer-
tőbozon, a Széchenyi István 
Geofizikai Obszervatórium-
ban tájékozódott az ottani vi-
lágszínvonalú kísérletekről, 
amelyek részei a magyar Hu-
nor űrkutatási programnak.

– Kevesen tudják, hogy Ma-
gyarországon, Fertőbozon, a 

Széchenyi István Geofizikai 
Obszervatóriumban létre-
hoztunk egy, a Föld mágneses 
sugárzását kizáró árnyéko-
ló laboratóriumot – mondta a 
miniszteri biztos. – Ez a gya-
korlatban azt jelenti, hogy a 
kamra belsejében már csak 
a bolygóközi térnek megfele-
lő, rendkívül alacsony mág-
neses mező mérhető. Ez a 

labor világszínvonalú kísérle-
tezéseknek ad teret, amelyek 
érintik például a geofizika, 
az orvostudomány, a bioló-
gia és az űrkutatás területét. 
A tudósok szimulálni tudják 
az űrbéli mágneses körülmé-
nyeket, ami lehetővé teszi, 
hogy egyrészt megvizsgálják 
az ott használatos eszközöket, 
illetve újakat is fejlesszenek. 

Az itteni kutatások így kap-
csolódnak a Hunor űrkutatá-
si programunkhoz.

Ferencz Orsolyától meg-
tudtuk, a magyar űrhajósje-
löltek kiképzése a terveknek 
megfelelően halad. Az űruta-
zásra várhatóan az idei év vé-
gén, de még nagyobb eséllyel 
a jövő év első felében kerül-
het sor. 

Ferencz Orsolya:  Tervszerűen halad az űrhajósok kiképzése

Háború helyett békét!

– Nem mindegy, hogy milyen jövő vár ránk, nem mindegy, hogy milyen jövő vár a magyar 
családokra, a magyar gyerekekre – mondta Sopronban Ferencz Orsolya.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

SOPRONITEMAHIVATALOS
Keressen minket az interneten is!

Jótékonysági program 
Május 25-én nagyszabású jótékonysági programot szervez a 
Rotary Club Sopron-Pannónia. A Fagus Hotel parkjában a kör-
nyezettudatosság és a fenntarthatóság jegyében például divat-
bemutatót, stílustanácsadást is tartanak. 

MÁJUS 15., SZERDA 

A száraz szén-dioxid jelentősége
15 óra, Pedagógusok Soproni Művelődési Háza
Előadó: Dr. Pap Gábor kutató, fejlesztőorvos

Herkules meg a többiek
17 óra, Soproni Petőfi Színház
További időpontok: május 16. 17 óra, május 21. 10 és  
17 óra, május 22. 10, 12 és 14.30, május 23. 12 és 14.30

MÁJUS 16., CSÜTÖRTÖK 

Amigurumi – A fonal meséje című tárlat
10 óra, Széchenyi István Városi Könyvtár
Horgolt és kötött figurák kiállítása

Festőkuckó: Képzeletbeli madaram
16 óra, GYIK Rendezvényház

Blancanieves Allegre dedikál
16 óra, Cédrus Könyvkereskedés és Antikvárium
További időpont: május 17. 16 óra

Orvos-Tóth Noémi: Szabad akarat
18 óra és 20.30, GYIK Rendezvényház 

GYFZ: Tradíció és innováció
18 óra, Liszt-központ

MÁJUS 17., PÉNTEK 

Pitypang és Lili kalandjai a Kuckóban
16 óra, GYIK Rendezvényház

Szenvedélyes történetek  
Baráth Viktóriával

16.30, Széchenyi István Városi Könyvtár 
Író–olvasó találkozó, dedikálás

KÖZszínTÉR
18 óra, Cédrus Könyvkereskedés és Antikvárium
Felolvasószínház a soproni Okuláré Projekt előadásában

Csókos asszony
19 óra, Soproni Petőfi Színház
További időpontok: május 18. 19 óra, május 24. 19 óra, 
május 25. 19 óra

MÁJUS 18., SZOMBAT

Ami az útikönyvekből kimaradt... – séta
11 óra, Tourinform iroda

MÁJUS 19., VASÁRNAP 

Ziránó színház: Egyszer fenn...
10 óra, GYIK Rendezvényház

Szállj fel, szabad madár!
15 és 20 óra, fertőrákosi barlangszínház

A 100 tagú cigányzenekar kamara-
zenekarának missziókoncertje

16 óra, evangélikus templom

MÁJUS 23., CSÜTÖRTÖK 

Hangszerkóstoló – Hunyadi AMI
16 óra, GYIK Rendezvényház

MÁJUS 24., PÉNTEK

Pitypang és Lili kalandjai a Kuckóban
16 óra, GYIK Rendezvényház

MÁJUS 25., SZOMBAT 

Magyar Zoltán – Hideg Anna meséi 
könyvbemutató

10 óra, Erdélyi ház

Néptáncünnep
18 óra, fertőrákosi barlangszínház 
További időpontok: május 26. 10.30 és 16 óra 

KIÁLLÍTÁS: 
„Szem-szájnak ingere”

Steiner Rita kiállítása május 29-ig látható a Búgócsiga 
Akusztik Gardenben.

EZ LESZ…  – programajánló
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– A sport- és a sportolási lehetőségek megte-
remtése, valamint a közösségépítés éppúgy 
hozzátartozik a város életéhez, mint azok a fej-
lesztések, amelyek meghatározták Sopron elmúlt 
éveit – mondta dr. Farkas Ciprián polgármester 
lapunknak.
– Polgármester úr, a sop-
roniak kivételezett hely-
zetben vannak, mert azon 
túl, hogy egy szüntelenül 
fejlődő, egyre komforto-
sabb város az otthonuk, 
a sport és kultúra, valamint 
a közösségépítés is megha-
tározó szerepet játszik az 
életünkben.

– Sopron nem véletlenül 
nemzeti sportváros. A jég-
hegy csúcsát a profi kosárlab-
da-egyesületek jelentik. Az 
elmúlt években a női kosara-
sok sikert sikerre halmoztak. 
Páratlan volt az Euroliga meg-
nyerése, az SKC pedig ezüst-
érmes lett a Magyar Kupában. 
Focistáink jelenleg a nemzeti 
bajnokság harmadik osztá-
lyában szerepelnek. A város 
életében nagyon fontos, hogy 
több mint nyolcvan sport-
egyesületben várják a fia-
talokat és az idősebbeket. 
Sopronban hagyományosan 
erős a szabadidősport is. Fo-
lyamatosan korszerűsítjük a 
sportlétesítményeket, és egy-
re népszerűbbek a gyarapodó, 
szabadtéri fitneszparkok is. 
Megfér egymás mellett a pro-
fi, az amatőr és a szabadidős 
sport. A legeredményesebb 
csapatainkat, versenyzőinket 

és a szakembereket évről év-
re nagyszabású gálán kö-
szöntjük, így is elismerve 
teljesítményüket.

– Említette, hogy fo-
lyamatosan korszerűsítik 
a sportlétesítményeket, 
de ne feledkezzünk meg az 
újakról sem!

– A sportfejlesztések kö-
zül kiemelkedik a nemzetközi 
szintű, új Lőver uszoda, amely 
nem véletlenül volt az egyik 
helyszíne a 
2022-es vi-
zes világbaj-
nokságnak. 
Itt igazá n 
m o d e r n 
k ö r ü l m é -
nyek várják 
a sportoló-
kat, az úsz-
ni vágyó és 
szerető sop-
roniakat, és amelynek mű-
ködéséhez jelentős összeget 
biztosít az önkormányzat. 
Megépült a pláza mellett az új 
skate-pálya, több szabadtéri 
sportpálya is. Kiemelt figyel-
met fordítunk Tómalom für-
dő fejlesztésére is. A Papréten 
épül a Darazsak sportakadé-
mia, amely a női kosárlabda-
utánpótlás otthona lesz.

– Sopron lélekszámá-
hoz és gazdasági erejéhez 
képest felülreprezentált 
a sportban, de ez igaz a kul-
túrára és a művészetekre is.

– A sport és a sportolá-
si lehetőségek megteremté-
se, valamint a közösségépítés 
éppúgy hozzátartozik a város 
életéhez, mint azok a fejleszté-
sek, amelyek meghatározták 
Sopron elmúlt éveit. A város 
gazdag és szerteágazó kultu-
rális élete, a Petőfi Színház, 
a barlangszínház, különbö-
ző művészeti együttesek mű-
ködése mind azt jelzi, hogy 
a soproniak igényesek, pol-
gári létükhöz, éppúgy, mint 
évszázadokkal ezelőtt, hoz-
zátartozik a kultúra és mű-
vészetek megélése, pártolása. 
Sopron ma már nem csupán a 

műemlékeiről és 
páratlan termé-
szeti környezeté-
ről híres, hanem 
művészeti éle-
te és a különbö-
ző fesztiválok is 
vonzzák a látoga-
tókat. A Sopron-
Fest egy fiatal, 
ös szművészet i 
fesztivál, amely 

sokkal több, mint egy jó ta-
vaszi buli. Meggyőződésem, 
hogy néhány év múlva ez is 
európai hírű lesz, éppúgy, 
mint egykor a VOLT Feszti-
vál. A tavaszi borünnep és az 
őszi szüreti napok népszerű-
sége töretlen, de tömegeket 
vonz az augusztusi várkerü-
leti piknik is. Egy város akkor 
élhető és szerethető igazán, 

ha a közösségi élete is vonzó 
az itt élők számára. Sopron 
ebben is az élen jár.

– Polgármester úr, az 
elmúlt hetekben szám-
ba vettük a fejlesztéseket, 
áttekintettük az interjúk 
során a város életét, de egy 
város fejlesztése soha nem 
lehet egy befejezett folya-
mat. Kérem, segítsen be-
pillantani a város jövőjébe! 
Milyen tervek, elképzelések 
foglalkoztatják?

– Nekünk az a célunk, és 
azért dolgozunk, hogy a he-
lyi gazdaságot és a turizmust 
erősebbé, a közlekedést pedig 
még korszerűbbé és biztonsá-
gosabbá tegyük a soproniak 
számára. Ezért készült el a 
nemrégiben átadott, észak-
nyugati összekötőút, vala-
mint ezért épül az M85-ös 
gyorsforgalmi út országhatá-
rig vezető szakasza is. Utóbbi 
fejlesztés jelentős gazdasági 
hatással bír, ami új távlatokat 
nyit Sopron előtt, hiszen nem-
csak egy úthálózatba, hanem 
az ország gazdasági vérkerin-
gésébe is becsatlakoztunk. Mi 
egy olyan várost szeretnénk 
a soproniakkal közösen to-
vább építeni, ahol jó élni, ahol 
jó családot alapítani és gyer-
meket nevelni. Ennek feltéte-
leit kell biztosítania minden 
egyes fejlesztésnek. Fontos 
azonban leszögezni, várost 
fejleszteni csak békében és 
biztonságban lehet, hiszen ez 
az alapja mindennek. Bízunk 
benne, hogy hamarosan bé-
kepárti fordulat köszönt be 
Európában. 

Dr. Farkas Ciprián: Sopron a közösségépítésben is élen jár

„A jövő városát építjük”

JEGYZET

Felelősség
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Izgalmas időszak következik. Már sokan ké-
szülődnek, s azon tűnődnek, hogy mi lenne 
a legjobb választás. Akik alaposabbak, azok 
visszagondolnak az elmúlt évekre, felidézik 

emlékeiket, tapasz-
talataikat, s meg-
nézik a legfrissebb 
ajánlatokat: össze-
hasonlítják őket, me-
lyik, mit ígér, melyik-
ről vannak a korábbi 
jó vélemények. Mert 
nem mindegy, hogy 
miképp döntünk: ha 
rosszul választunk, 
nincs lehetőség az 
azonnali módosítás-
ra, és bánkódhatunk, 
hogy miért nem vol-
tunk körültekintőb-
bek. A fedezet nélkü-
li, felületes ajánlatok 
lehetnek ugyan első 
ránézésre vonzóak, 
de már sokszor bebi-

zonyosodott, hogy nincs mögöttük valódi tarta-
lom. Abban az esetben, ha ilyennel találkozunk, 
akkor csak annyi a teendőnk, hogy képletesen a 
szemetesbe dobjuk.

Szóval izgalmas időszak következik, mert 
akik már tervezik a nyaralásukat, azoknak 
egyáltalán nem mindegy, hogy a sokszor von-
zónak tűnő ajánlatok a valóságban mit fednek, 
mit és mennyiért kínálnak. A jó döntés évekre 
szóló élményt nyújthat, de a rosszat is nehéz ki-
törölni az emlékeinkből.  

A nyaralásig azonban még bőven akad teen-
dőnk. Hamarosan egy másfajta választás elé is 
kerülünk. Ennek a jelentőségét nem lehet elég-
gé megbecsülni, mert egyrészt a biztonságun-
kat és a jövőnket tesszük kockára, ha rosszul 
döntünk, másrészt pedig az sem lehet közöm-
bös számunkra, hogy miképp alakul soproni 
életünk, megőrizzük-e az elmúlt évek eredmé-
nyeit, és bízunk a folytatásban, vagy feladjuk, 
és teret adunk a bizonytalanságnak, a „brezs-
nyevi pangás” időszakának, amikor nem vagy 
alig történik valami.

Mondják, az emberi élet nem más, mint dön-
tések szüntelen meghozatala. Ebből a szem-
pontból teljesen mindegy, hogy fontos vagy ke-
vésbé fontos kérdésről határozunk. A lényeg, 
hogy döntünk. Jól vagy rosszul. Persze senki 
sem szeretne tudatosan rossz döntést hozni, de 
tegyük a szívünkre a kezünket: mindig, mindent 
alaposan megfontolunk? – de ha igen, akkor is 
tévedhetünk.

Vannak tévedések, amelyek könnyen megvál-
toztathatók, de sajnos vannak olyanok, ame-
lyek évekre elkísérnek bennünket. Ezért nagy a 
felelősségünk, legyen szó akár egy nyaralásról 
vagy akár egy város életéről. 

• Általános segélyhívó  112
• Mentők      104
• Orvosi ügyelet 1830
• Soproni Gyógyközpont     

előjegyzés  514–205, 514–206
• Soproni Katasztrófavédelmi 

Kirendeltség (Tűzoltóság, 
Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234
• Előfizetői tudakozó  11818
• Belföldi tudakozó  11800
• Polgármesteri hivatal      

 06–80/204–322, 515–100
• Soproni Polgárőr Egyesület     

 06–30/385–5732
• Sopron Holding    514–600 
• Közútkezelés  515–123
• Gyermekjóléti szolgálat      

 524–361
• Soproni Szociális Intézmény     

 506–400

• Támogató szolgálat     
 06–20/395–9040

• Családsegítő szolgálat 
   524–361

• Családok Átmeneti Otthona     
 524–362

• Pártfogó felügyelet      
 508–126, 508–395, 508–392

• Telefonos lelki  
első  segély-szolgálat     116–123

• Drog stop      06–80/505–678
• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533
• Vízszolgáltató       519–100
• Gázszolgáltató      

 06–80/440–141
• MÁV      06–1/3 49 49 49
• GYSEV      577–212
• Volánbusz      06–1/382 08 88

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK

„...egyrészt a biztonsá-
gunkat és a jövőnket 
tesszük kockára, ha 
rosszul döntünk, más-
részt pedig az sem lehet 
közömbös számunk-
ra, hogy miképp alakul 
soproni életünk, megő-
rizzük-e az elmúlt évek 
eredményeit, és bízunk 
a folytatásban, vagy fel-
adjuk, és teret adunk a 
bizonytalanságnak, a 
»brezsnyevi pangás« 
időszakának, amikor 
nem vagy alig történik 
valami.”

„A város életében na-
gyon fontos, hogy 
több mint nyolcvan 
sportegyesületben 
várják a fiatalokat 
és az idősebbeket.” 

DR. FARKAS CIPRIÁN
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SZILÁGYI ANDREA

Minden tavasszal fokozottan ellenőr-
zik a Sopronban és környékén találha-
tó kilátókat a TAEG Zrt. munkatársai. 
Az a céljuk, hogy a látogatók bizton-

ságban, tiszta környezetben élvezhessék az eléjük 
táruló látványt.
„Sopron városában, tűztorony 
tetején kémleltük a várost ket-
tesben, te meg én” – írta Mé-
száros Lajos A Tűztorony 
című versében. Azonban nem 
csak a híres látványosság tete-
jéről gyönyörködhetünk Sop-
ron látképében. 

A Kecske-hegyi újjászületé-
se óta városunk és környéke 9 
kilátóval büszkélkedhet, me-
lyek népszerű kiránduló cél-
pontok a helyiek és a turisták 
körében. Mivel a Károly-kilá-
tón kívül mindegyik építmény 
fából készült, fontos, hogy az 
ellenőrzések során mindet 
egyesével nézzék át a szak-
emberek. Ilyenkor áttekintik 
azokat az elemeket, amelyek 
esetleg meglazultak, végigjár-
ják a lépcsőket, és a korlátele-
meket is átvizsgálják. 

– Jelen pillanatban a Vár-
hely-kilátó nem látogatható 
– ismertette lapunkkal Báná-
ti László, a  Tanulmányi Erdő-
gazdaság (TAEG) Zrt. oktatási 
és ökoturisztikai igazgatója. 
– Olyan szerkezeti problémá-
kat tapasztaltunk az egyik 
felmérésen, amelyek miatt a 
kilátót kénytelenek voltunk 
lezárni. Újjáépítésére még ke-
ressük a pályázati lehetősége-
ket, sajnos egyelőre nem lehet 
megmondani, hogy mikortól 
lehet újra használni. A többi 
kilátónál nem merült fel a le-
zárás gondolata.

A kilátókat egész évben 
– hetente – ellenőrzik, va-
lamint elvégzik a szüksé-
ges felújításokat, javításokat 
a szakemberek. Tavaly a Glo-
riette-kilátó esett át egy ko-

molyabb rekonstrukción. 
– Az oszlopokat, illetve az al-
só szint egész szerkezetét ki 
kellett cserélnünk. Ezután 
megkezdődött az újrafestés, a 
favédőszerek felvitele, illetve a 
kilátó környezetének rendbe-
tétele – folytatta Bánáti László. 
–  Munkatársaink a környéken 

lenyírják a füvet, és eltakarít-
ják az összegyűlt szemetet, 
illetve kisebb javításokat is el-
végeznek, mint például a tűz-
rakóhely rendbetétele vagy a 
padok és asztalok festése. 

A szakember hozzátette: 
tavaly egy nagyobb volume-
nű helyreállítást végeztek az 

Ó-Hubertus-kilátónál a Dud-
lesz-erdőben. Ennek szintén 
lesz még folytatása idén, az a 

cél ugyanis, hogy a kilátók a 
legszebb arcukat mutassák a 
nyári szezonban. 

Jelenleg  a látogatókat nyolc soproni kilátó várja, ezeket a TAEG Zrt. kezeli

A csodálatos kilátásokért

VÁROSUNK A KILÁTÓK FELLEGVÁRA:  Jelenleg 
nyolc magaslati építményből élvezhetjük a panorámát 
Sopron környékén: a Károly-kilátóból, a Sörházdombi 
kilátóból, a Béke-kilátóból, a Magas-bérci kilátóból, az 
Ó-Hubertusz-kilátóból, a Kecske-hegyi kilátóból, vala-
mint a Gloriette-kilátóból és a Ház-hegyi kilátóból.

Tavaly komolyabb rekonstrukciót végeztek a Gloriette-kilátón, a napokban pedig elkezdődött a környezetének rendbe-
tétele – például a padok, asztalok újrafestése is.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

MADARÁSZ RÉKA

Több mint 300 örökzöld növényfajt gyűjtött ösz-
sze Kónya Kristóf, aki parképítő és -fenntartó, 
valamint dísznövénytermesztő technikusként 
rendszeresen ad interjút újságunknak. A fiatal 
szakember emellett állatokat is tart.

Kónya Kristóf a Roth-tech-
nikumban szerette meg a 
növényeket. Először páfrány-
fenyőket (Ginkgo biloba) kez-
dett gyűjteni, aztán jött a 
többi örökzöld. Öt éve veszi 
komolyabban korábbi hobbi-
ját, és ma már mintegy 200 
fenyőféléje – körülbelül 1500 
darab – és 100 egyéb örök-
zöld faja van, melyek egy ré-
szét szaporítja is. Nemcsak 
mindegyik magyar és latin 
nevét tudja fejből, hanem az 
igényeiket is.

– Főként magyar kertésze-
tekből szerzem be a növénye-
ket, és persze az internetről 
– mesélte lapunknak. – Gyak-
ran vásárolok egy lengyel 

dísznövénygyűjtőtől, akivel 
időközben baráti viszonyba 
is kerültem, és 1500 fenyőfa-
ja van. A növényeim között 
sok a gyűjtői darab, vagy-
is amiből rajtam kívül más-
nak nincs az országban. Van 
egy olyan fenyőm, amiből 
csak egy példány létezik Len-
gyelországban, és az enyém 
a második. Azzal a feltétellel 
kaptam meg, hogy nem szapo-
rítom tovább.

Kónya Kristóf jelenleg 
egy kertépítő cégnél dolgo-
zik, és mellette őstermelő-
ként szabadidejében folytatja 
a növénytermesztést. Távlati 
terve az, hogy főállásban fog-
lalkozzon a dísznövények-

kel, melyhez már földet is 
vásárolt.

– A szakmabeliek általá-
ban örülnek, hogy végre van 
egy olyan fiatal, aki fenyőt 
termeszt – tette hozzá. – Ezt 
a tevékenységet ugyanis több-
nyire idősek folytatják, akik 
nem tudják ellátni az egész 
országot, ezért sok fát hoznak 
be Olaszországból. Ezzel az a 

probléma, hogy a növények-
kel együtt érkeznek a kárte-
vőik is. Amit viszont itthon 
szaporítunk, annak nincs új 
kártevője.

Kónya Kristóf sok elfe-
ledett magyar örökzöld fajt 
próbál visszavonni a ter-
mesztésbe, hogy megőrizze 
azokat az utókornak. A nö-
vényfajták ugyanúgy szellemi 

tulajdonnak számítanak, 
mint a találmányok, és ugyan-
úgy le lehet őket védetni. Kris-
tófnak is az a célja, hogy egyes 
ritka fenyőféléket továbbsza-
porítson. Mindezek mellett 
pedig hobbi szinten állatokat 
is tenyészt: vannak ugyan-
is papagájai, egzotikus gerléi, 
postagalambjai és egy elma-
radhatatlan kutyája.

Kónya Kristófnak ma már mintegy 200 fenyőféléje és 100 egyéb örökzöld faja van.

Népszerű  
Sopron
Az egyik legnépszerűbb úti 
cél Sopron és térsége  – a Ma-
gyar Turisztikai Ügynökség 
közleménye szerint az év 
első három hónapjában 7,1 
millió vendégéjszakát köny-
velhettek el a magyarorszá-
gi szálláshelyek, amely 14 
százalékkal haladta meg a 
tavalyi negyedéves számo-
kat. Valamennyi turisztikai 
térségben jelentősen nőtt a 
szálláshelyek forgalma, de 
a legnagyobb, 32 százalé-
kos bővülést a Sopron–Fer-
tő térségében regisztrálták.

Sopronban az elmúlt 
években számos jelentős 
beruházás valósult meg 
kormányzati támogatásból, 
amelyek igazi turisztikai 
attrakciónak számítanak. 
Ilyen például a teljesen fel-
újított Szent Mihály-temp-
lom és a Lenck-villa, vagy 
a csodálatos múzeumne-
gyed. Emellett megújult 
a történelmi belváros, és az 
M85-ös létrejöttével a leghű-
ségesebb város könnyebben 
és gyorsabban elérhető.

Kónya Kristóf célja,  hogy egyes ritka fenyőféléket továbbszaporítson

Az örökzöldek elkötelezett gyűjtője

Benedek Gyuláné: Sopron 
híresen gyönyörű város, meg-
annyi kilátóval. Az én kedven-
cem a sörházdombi. Könnyen 

megközelíthető, és egészen 
különleges perspektívából 
láthatjuk a várost a tetejéről. 
Régen voltam már „kilátózni”, 
de hallottam, hogy folyamato-
san újítják őket fel, így biztos, 
hogy a jó időben felkeresem 
valamennyit.

Borsné Kelemen Klára: 
A Sörházdombi kilátó különö-
sen kedves a szívünknek. En-
nek több oka is van: egyrészt, 
mert közel lakunk hozzá, így 
könnyen elérhető számunkra, 
másrészt mert a két gyerme-
kem nagyon szeret oda járni. 

A családunk szívesen kirán-
dul, így egy hónapban több-
ször is felkeressük a kilátót. 

Gonda Máté: Az én szemé-
lyes kedvencem a Tűztorony. 
Sosem voltam a történelem 
nagy rajongója, de tapintha-
tó, hogy ennek az épületnek 

érdekes története van. Nem 
véletlenül ilyen népszerű a 
turisták körében (is). Fentről 
fantasztikus panoráma te-
rül elénk, könnyű belefeled-
kezni a város és a Várkerület 
látképébe.

Ra jki-Csontos Eszter: 
Legtöbbször a Gloriette-kilá-
tót szoktuk felkeresni. Közel 
lakunk hozzá, így könnyedén 
„útba ejthetjük”, ha alkalom 
adódik rá. A két gyermekem-
mel sokat kirándulunk, így 
szinte minden hétvégén meg-
látogatjuk a kilátót. Élvezik, 

hogy odafentről belátják az 
egész várost, úgyhogy ez egy 
remek családi program is 
számunkra.

Megkérdeztük olvasóinkat: Melyik a kedvenc soproni kilátója?

MÉG EGY FEJLESZTÉS:  A Károly-magaslati parkolótól 
az Erdő Házáig vezető utat felújítják. A három kilométe-
res szakaszt kiszélesítik a könnyebb közlekedés érdeké-
ben. A munkálatokat várhatóan a héten befejezik.
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Pénteken elindult a II. SopronFest, de a java még 
csak most következik! 75 helyszínen 300 prog-
ramot kínálnak a soproniaknak és a hozzánk 
látogatóknak. A pünkösdi hosszú hétvégére negy-
venezer vendéget várnak Sopronba. A Halott Pénz 
és Azahriah exkluzív koncertet ad, vasárnap pedig 
Majka fellépése zárja a programot. Az alapító pá-
rossal, Fülöp Zoltánnal és Lobenwein Norberttel 
beszélgettünk. 

– Lehet a SopronFest egy új 
VOLT Fesztivál?

Lobenwei n Norber t: 
– A VOLT Fesztivált 19 évesen 
indítottuk el, és az évek során 
nagy sikert értünk el, nem kis 
részben a városnak köszön-
hetően. Másolandó példa volt 
az egész országban, ahogyan 
Sopron és a szervező csapat 
együtt tudott működni, szá-
mos díjat, elismerést is kap-
tunk ezért. Ma már egészen 
más szelek fújnak, nem gon-
dolom reális célnak azt a 
méretet és látogatottságot, 
amelyre a VOLT képes volt ko-
rábban. Nem is ez a tervünk. 
Amikor kiderült, hogy a VOLT 
nem folytatódik, dr. Farkas 
Ciprián polgármester úr más-
nap felkeresett minket azzal, 
hogy Sopron ne maradjon 
fesztivál nélkül. Rövid gon-
dolkodás után bele is vágtunk 
a munkába, de egy merőben új 
koncepciót dolgoztunk ki.

– Mi ez a koncepció, mi-
től különleges a SopronFest 
a hazai fesztiválok palet-
táján?

Fülöp Zoltán: –„Urbán 
fesztiválnak” neveztük el azt 
a modellt, amellyel a Sopron-
Fest esetében elindultunk. 
Ennek lényege az, hogy mi-
közben a fő fellépők idén is a 
Lövérekben adják nagy kon-
certjeiket, az egész várost 
élettel és ünnepi hangulattal 
szeretnénk megtölteni, sze-
retnénk megmutatni a sop-
roniaknak és az ide érkező 
turistáknak is a legjobb étter-
meket, kávézókat, teraszokat 
és azt a hangulatát a városnak, 
amely minket gyerekkorunk 
óta rabul ejtett. Szeretnénk 
felhívni a figyelmet, hogy mi-
lyen csodaszép város a miénk. 

Ebben az értelemben egy sok-
kal „érettebb” és komplexebb 
fesztiválon dolgozunk, mint 
ami általában jellemző a vi-
déki fesztiválokra.

– Hogyan választjátok ki 
a Lövérek fellépőit?

Lobenwei n Norber t: 
– A közönség felé azt „vállal-
tuk”, hogy minden alkalom-
mal az adott év könnyűzenei 
keresztmetszetét igyekszünk 
bemutatni, vagyis az ikonikus 
fiatal zenészeket ugyanúgy 
meghívjuk, mint a legendás 
sztárokat. Köztudott, hogy 
Azahriah és a Halott Pénz 
az év első felében kizárólag a 
SopronFesten lép fel, ezzel azt 
hiszem, sikerült komoly ered-
ménnyel elindulnunk. Köz-
ben persze itt vannak a régi 
kedvencek, a Quimby, a Tank-
csapda vagy éppen Rúzsa 
Magdi, a Fő téren pedig Dem-
jén, a Csík zenekar, a Kraak & 
Smaak mellett sokunk örömé-
re a Kispál és a Borz csütörtö-
kön, a nulladik napon lép fel. 
Itt a koncert előtt polgármes-
teri oklevelet vehet át Kovács 
Attila, aki évtizedek óta Sop-
ron kulturális életének fontos 
motorja.

– A következő években 
milyen céljaitok vannak?

Fülöp Zoltán: – Egy olyan 
„fenntartható” méretű feszti-
válon dolgozunk, amely képes 
megtölteni a város és környé-
ke szálláshelyeit, éttermeit, 
utcáit, tereit, és amely a sop-
roniaknak és a hozzánk láto-
gató turistáknak is minőségi 
programot garantál, olyan ün-
nepi hangulatot, amely csak 
Sopronra jellemző. Biztosan 
köze van a saját életkorunk-
hoz és gondolkodásunkhoz, 
de kifejezetten olyan fesz-

tivált szeretnénk létrehoz-
ni, amely több korosztályt 
szólít meg. Azokat is, akik a 
koncertek miatt jönnek Sop-
ronba, azokat is, akik a gye-
rekeikkel érkeznek, de azokat 
is, akik csak a legjobb soproni 
éttermekben választanak ma-
guknak egy különleges prog-
ramot, sétálnak a városban 
és este hazamennek. Ugyan-
ez a kínálat persze a sopro-
niaknak is szól, látjuk, hogy 
melyek azok a programok, 
amelyekre nagyon vágyott a 
közönség. Több gasztronó-
miai esemény már telt házas, 
és a podcast-beszélgetések is 
népszerűek.

– Ha néhány progra-
mot kellene ajánlani ebből 
az óriási kínálatból, me-
lyek azok?

L obenwei n Norber t: 
– Szándékosan nem a main-
streamből ajánlok, hiszen 
azokról már sokan tudnak, de 
a SopronFestnek sok-sok iz-

galmas eleme van, amelyekre 
nagyon várjuk a soproniakat. 
Pénteken 5-kor az egyetemen 
látjuk vendégül az Unicef Ma-
gyarország vezetőjét és a vele 
közös, „Ne nézz félre!” című 
kampányunk nagyköveteit. 
Ennek témája az iskolai bul-
lying, a kiközösítés, a csúfo-
lás és ehhez hasonlók. Ezt 
szülőknek, diákoknak, taná-
roknak is ajánlom. A Lövér 
kempingben egy varázslatos, 
titkos kertet alakítunk ki, Te-
lekom Secret Garden néven, 
ahol az osztrák Kruder & Dor-
meister páros, a Pogány Indu-
ló és Sigma is színpadra lép, 
és itt a soproni Secret Factory 
csapat lesz a házigazda. Ezt a 
helyszínt várom a leginkább, 
de a kempingben egészen iz-
galmas építményekkel is ké-
szülünk. Például egy 30 méter 
magas toronyból a tömeg fö-
lött lehet majd végigcsúsz-
ni a vállalkozó kedvűeknek. 
A számtalan kiállítás közül 

a vasárnap óta látogatha-
tó A hűség városát emelném 
ki a Liszt-központ Munká-
csy termében, mások mellett 
Bukta Imre, Ef Zámbó István 
és Weiler Péter alkotásaival. 
A művészek a hétvégén a Má-
ria-szobornál kialakított mű-
vésztelepen alkotnak, a hűség 
és Sopron új szimbóluma-
ként hatalmas szívalkotások 
születnek. Ezeket soproni in-
tézményeknek, szállodák-
nak, éttermeknek szánjuk, 
szeretnénk, ha gazdára ta-
lálnának ezek a fantasztikus 
alkotások.

– Mire vagytok a leg-
büszkébbek az idei Sopron-
Fest életében?

Fülöp Zoltán: – Úgy indul-
tunk tavaly ősszel, hogy bár 
Budapesten élünk, és nagyon 
sok energiát fordítunk ar-
ra, hogy egy igazán minőségi 
és tartalmas fesztivált alkos-
sunk, ezt a soproni kulturális 
élet motorjaival, az éttermek, 

klubok, kávézók gazdáival 
együtt szeretnénk megvalósí-
tani; akkor lesz valóban közös 
ez az ünnep, ha együtt hozzuk 
létre. Úgy érzem, ez sikerült, 
köszönet érte a sok-sok helyi 
társunknak!

– Mit üzentek azoknak, 
akik idén először vennének 
részt a SopronFest prog-
ramjain?

Lobenwei n Norber t: 
– Megszoktuk, hogy Sop-
ron egy vendégszerető város, 
ahol fiatalok, idősek moso-
lyogva, szeretettel fogadják a 
vendégeket. Azt remélem, ez 
idén is így lesz. A város pol-
gármesterével közösen dol-
goztunk azon, hogy sok-sok 
programot élvezhessenek 
azok is, akik nem váltanak je-
gyet a Lövérekbe. Ha idejük 
engedi, vegyenek részt a sok-
sok esemény közül néhányon, 
érezzék jól magukat, és az él-
ményeiket osszák meg má-
sokkal is!

„Sopron vendégszerető város,  ahol fiatalok, idősek mosolyogva fogadják a vendégeket”

Elstartolt az urbán fesztivál

– Miközben a fő fellépők nagy koncertjei a Lövérekben zajlanak, az egész várost élettel és ünnepi hangulattal szeretnénk 
megtölteni – nyilatkozta lapunknak Fülöp Zoltán (b) és Lobenwein Norbert.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN 
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Vasárnap este zsúfolásig megtelt a Fő tér – Demjén Ferenc koncertjével hi-
vatalosan is elstartolt a II. SopronFest. Nemcsak a könnyűzenei programok 
népszerűek: sokan megnézték már a kiállításokat, valamint a podcasteket is. 

KONCERTEK  
A FŐ TÉREN

Lobogók és fényfestések, kiál-
lítások, koncertek, podcastek 
– bár a könnyűzenei prog-
ramkavalkád még csak ez-
után kezdődik, de már most 
fesztivállázban ég Sopron. Va-
sárnap nagy siker volt Demjén 
Ferenc koncertje a Fő téren. 
A program előtt dr. Farkas 
Ciprián polgármester és a 
fesztivál alapítói, Lobenwein 
Norbert és Fülöp Zoltán kö-
szöntötték a közönséget. Ez-
zel nem ért véget a programok 
sora a belvárosban: csütörtö-
kön például a Kispál és a Borz, 
pénteken a Punnany Massif, 
szombaton a Csík Zenekar, va-
sárnap pedig a Be Massive Ho-
rizon lép fel.

SOPRONFEST ART
A hűség városa címmel egy 
rendkívül különleges kiállí-
tás nyílt meg vasárnap a Liszt-
központ Munkácsy termében. 
A SopronFest ART művészei 
a hűség fogalmát járják körbe 
egyedi látásvilágú alkotásai-
kon. Fülöp Zoltán és Loben-
wein Norbert elmondták: a 
hét neves képzőművészt arra 
is kérték, hogy a hűség jelké-
pét, egy-egy gigantikus, fából 
készített szívformát „alakít-
sanak át” úgy, ahogyan csak 
ők tudják.

Bukta Imre és Soós Nóra 
már a SopronFest előtti hetek-
ben a saját műtermében elvé-
gezte ezt a munkát. Bereczki 
Katával, Ef Zámbó Istvánnal, 
Labrosse Danival, Sibitka 
Pannival és Weiler Péterrel 

viszont május 17-től három na-
pon át a Várkerületen, a Má-
ria-szobornál is találkozhat a 
közönség. Ők egy nyitott alko-
tótábor keretében itt készítik 
el munkáikat. 

A megnyitón a jelenlévőket 
dr. Farkas Ciprián polgármes-
ter köszöntötte, aki kiemelte, 
Sopron több mint száz éve 
a leghűségesebb város. A ci-
vitas fidelissima érzés bele-
ivódott a soproniak szívébe. 
Szerinte egy igazán izgalmas 
kiállítás nyílt meg. Ef Zámbó 
Istvánnak, akinek alkotásai 
városunk különböző részeit 
díszítik, elismerő oklevelet 
adott át.

Lévai Anikó, Orbán Vik-
tor miniszterelnök felesége 
is részt vett a tárlatmegnyi-
tón. Elmondta, rég járt már 

Sopronban, és nagyon örül, 
hogy itt lehet. Nem tartja ma-
gát műértőnek, de annál na-
gyobb műkedvelő. Szerinte 
minden alkotás tükröt tart 
elénk, és reflektál a világra. 
– A hűség egy mély fogalom, 
így nem lehetett könnyű dol-
guk a művészeknek – mondta 
Lévai Anikó.

A megnyitó második ré-
szében maguk az alkotók me-
séltek saját munkáikról, azok 
hátteréről és létrejöttéről.

Az eseményre dr. Molnár 
Ágnes és dr. Barcza Attila or-
szággyűlési képviselő, va-
lamint dr. Simon István és 
dr. Csiszár Szabolcs alpolgár-
mester is ellátogatott.

A kiállítás május 19-ig lát-
ható naponta 10 és 18 óra kö-
zött a Munkácsy-teremben.

FÉNNYEL ÍRT 
EMLÉKKÉPEK
A SopronFest ART kereté-
ben megnyílt dr. S. Kárpáti 
György Generációkon keresz-
tül – Fénnyel írt emlékképek 

című kiállítása a Malmá-
rium Galériában. Dr. S. Kár-
páti György a hajnali fények 
szerelmese, amiről közösségi 
oldalán is nap mint nap meg-
győződhetünk. Kerékpárjá-
val még napfelkelte előtt tesz 
kirándulásokat Sopron kör-
nyékén, és az általa az úgy-
nevezett kék órában rögzített 
emlékképek sajátos hangulat-
ban láttatják a város környéki 
nevezetességeket.

Az elmúlt hónapokban 
mintegy 800 fotó készült mo-
biltelefonnal, a tárlat során 
ezekből láthatnak válogatást. 

A kiállítás további ér-
dekessége, hogy édesapjá-
nak, dr. Kárpáti Lászlónak 
az 1930-as években Sopron-
bánfalván készített archív fo-
tói, valamint világjáró fiának, 
Kárpáti Balázsnak a legutób-
bi időkben készült felvételei is 
megtekinthetők.

A tárlatot Lobenwein Nor-
bert nyitotta meg, május 
18–19-én tárlatvezetést is tar-
tanak a Kárpáti malomban, 

majd ezt követően a művész 
múlt században készült sop-
roni témájú filmjeit vetíti a 
MALMOZI-ban.

RANGOS KÉPZŐMŰVÉ-
SZETI ALKOTÁSOK
Hétvégén szintén a Sopron-
Fest részeként nyílt meg a 
FidelissimArt csoport Most 
című tárlata a Festőteremben 
– erről lapunk 7. oldalán írunk 
részletesen. 

Üvegeseszter 25. címmel 
pedig Balogh Eszter üvegfestő 
kiállítása látható a papréti or-
todox zsinagógában. – A kiál-
lítás vállalkozásom 25 évének 
átfogó képe, egy olyan kihaló-
félben lévő, kézműves szak-
máról, mint az üvegfestészet 
és az ólomüvegezés – fogalma-
zott a művész. 

A tárlat a Nemzeti Kultu-
rális Alap támogatásával va-
lósult meg. A megnyitón jelen 
volt dr. Farkas Ciprián polgár-
mester is, aki kiemelte: a tra-
díció és az innováció megfér 
egymás mellett.

SopronFest:  Több mint harminc kiállítás is szerepel a programok között 

Fesztivállázban ég Sopron

Vasárnap nagy siker volt a Demjén koncert a Fő téren. A program előtt dr. Farkas Ciprián polgármester és az alapítók, Lobenwein Norbert és Fülöp Zoltán köszöntötték a közönséget.

A Munkácsy teremben megnyílt A hűség városa című kiállítás, az eseményen részt vett Lévai Anikó, Orbán Viktor miniszterelnök felesége is (jobbra). A Malmárium Galériában  
dr. S. Kárpáti György soproni napfelkeltékről készített felvételei is láthatóak (balra lent). FOTÓK: FILEP ISTVÁN
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Hatodik alkalommal ren-
dezik meg június 28–30. kö-
zött a Soproni Kórusünnepet. 
Az esemény szervezői most 
fényképeket keresnek, hogy 
a közkedvelt kórustörténeti 
kiállításukat új emlékekkel, 
történetekkel gyarapítsák. 
– Várunk fotókat régi kórus-
utakról, koncertekről, ünnep-
ségekről, a kórusélet legendás 
alakjairól, emléktárg yak-
ról, dokumentumokról – te-
hát mindenről, ami kórus, és 
ami Sopronban vagy környé-
kén készült – mondta Bognár 
László, a rendezvényt szerve-
ző 5. Szólam Alapítvány kura-
tóriumi elnöke. 

A képeket a www.korus-
unnep.hu oldalra lehet feltöl-

teni május 19. éjfélig, megadva 
a kép és a tulajdonos adatait. 
A fotókat papírkép formájá-
ban is várják, ezeket lezárt 
borítékban, a tulajdonos ne-
vének és elérhetőségeinek fel-
tüntetésével a soproni Cédrus 
Könyvkereskedésben (Bünker 
köz 2.) lehet leadni május 18-
án délig. A papírképeket di-
gitalizálás után visszaadják a 
beküldőknek.

A beérkezett felvételek kö-
zül a legjobbak a megújult 
„Ének-képek” kiállítás része-
ként lesznek láthatóak a sop-
roni Lenck-villa kerítésén 
a múzeumok éjszakája és a 
Soproni Kórusünnep ideje 
alatt és az események közötti 
egy hétben.

Kórustörténetek 
régi és új fotókon

KÖVES ANDREA

Műfaji, technikai és látásmódbeli sokszínűség – mindezt kínálja a Magyar 
Alkotóművészek Országos Egyesületének soproni tagjaiból alakult 
FidelissimArt alkotói közösség Festőteremben megnyílt kiállítása.

A hagyományos tárlat a közel 
30 kiállítást felvonultató Sop-
ronFest egyik legizgalmasabb 
kulturális programja. A tíz al-
kotó különböző műfajokban, 
más-más látásmóddal képvi-
seli a hazai kortárs képzőmű-
vészet legjavát. Edőcs Márta, 
Gáspárdy Tibor, Gerencsér 
Pán Tamás, Kovács-Gombos 
Dávid, Kovács-Gombos Gábor, 
Magyar Mónika, Nagy Máté, 
Sulyok Gabriella, Szőcs Géza 

és Mascher Róbert szabadon 
választhatott, hogy milyen al-
kotásokon keresztül mutatja 
be a nagyközönségnek: mi az, 
ami ebben az életszakaszá-
ban inspirálja, mely munkái-
val szeretne „tükröt tartani” 
a látogatók elé. 

Dr. Farkas Ciprián polgár-
mester ünnepi köszöntőjében 
kiemelte: – A FidelissimArt 
kiállítása is lehetőséget 
nyújt arra, hogy a látogatók 

rácsodálkozzanak Sopron 
kulturális gazdagságára, ami 
örök, felbecsülhetetlen és 
mindig tartogat valami újat.

A tárlatot Lobenwein Nor-
bert, a SopronFest egyik fő-
szervezője nyitotta meg, aki 
úgy fogalmazott: – Boldogság 
számomra, hogy egy ilyen ní-
vós kiállítás a SopronFest ré-
szeként valósulhatott meg. 
Remélem, hozzám hasonlóan 
nagyon sokan átélhetik majd 

azt az érzést a következő na-
pokban, hogy milyen végtelen 
gazdagságot ajándékoz a láto-
gatóknak a kortárs, soproni 
kötődésű képzőművészetben 
való elmélyülés.

A megnyitón mind a tíz 
művész mesélt saját inspirá-
ciójáról, az általuk válogatott 
festmények, installációk, raj-
zok, üveg- és fémtárgyak üze-
netéről. Tíz teljesen eltérő 
karakter, más-más látásmód 
és attitűd ötvözete adja a Fi-
delissimArt 12. tárlatának iz-
galmas egységét.

A kiállítás május 26-ig lá-
togatható, hétfő kivételével 
mindennap 10 és 18 óra között 
a Festőteremben.

A Most című kiállítás  május 26-ig látható a Festőteremben

Művészeti elmélyülés

A FidelissimArt tíz tagja: Mascher Róbert, Gerencsér Pán Tamás, Kovács-Gombos Gábor, Edőcs Márta, Kovács-Gombos 
Dávid, Magyar Mónika, Szőcs Géza, Sulyok Gabriella, Gáspárdy Tibor és Nagy Máté alkotásai láthatóak a Festőteremben. 

1994
Johannesburgból Balfra
Két felháborodott hölgy lá-
togatott szerkesztőségünk-
be a minap. Egyikük a távo-
li Johannesburgból jött haza, 
merthogy magyar származá-
sú, Budavári Máriának hív-
ják. Több mint három évti-
zede él a távoli országban, 
de magyarságát a mai napig 
megtartotta. Rövid időre ér-
keztek férjével Sopronba itt 
élő rokonaikat meglátogatni, 
s hogy az ízületi bántalmak-
ban szenvedő hölgy kipróbál-
ja a jó hírű balfi gyógyfürdőt. 
A pénztárnál Budavári Mária 
magyarul kérte a jegyeket, s 
már épp fizetni készült, ami-
kor férje angolul szólt hozzá. 
Tudnivaló, hogy Balfon két 
tarifa létezik, egyik a magya-
roké, a másik a külföldiek ré-
szére, s a kettő között bizony 
jókora a különbség. Így a jo-
hannesburgi házaspárnak 
igazolnia kellett volna, hogy 
melyik csoportba tartozik, 
ezt viszont az iratok hiányá-
ban nem tehették meg. Vita 
kerekedett, ám az ablaknál 
ülő hölgy hajthatatlan volt. 
A házaspár végül nem jutott el 
a medencébe. Dr. Vajda Ákos 
főorvos a panasz kapcsán el-
mondta, tulajdonképpen iga-
za volt a szigorú pénztáros-
nak. A magyarok tarifája a 
társadalombiztosítás miatt 
olcsóbb, bemondásra azon-
ban senkinek sem hihetik el, 

hogy rendelkezik tb-kártyá-
val. Mint ahogy azt sem álla-
píthatják meg igazoló iratok 
nélkül, hogy ki, melyik tarifát 
köteles kifizetni. (Kisalföld)

1974
Fenyves Kupa Sopronban
Magyarország–Sopron váloga-
tott: 112:87, egyetemi csarnok, 
800 néző. Magyar válogatott: 
Halmos (12), Galamb (4), Gyu-
rasits (27), Pálfy (26), Loson-
czy (23). Cseresor: Márton (14), 
Németh (2), Fehér (4), Kalmár. 
Sopron válogatott: Tvordy dr. 
(25), Lipták (16), Varga (2), Pa-
lack (2), Balogh (28). Cseresor: 
Orbay (13), Gyurácz (2), Palo-
tai 1, Czeglédy (2), Káldy, Ta-
káts. A megilletődötten kezdő 
soproniak ellen már az ele-
jén elhúzott a válogatott. Ké-
sőbb belelendültek a hazaiak 
is, de hátrányukat nem tudták 
csökkenteni. Az utolsó öt per-
cig nem változott jelentősen a 
különbség a két csapat között, 
a hajrában azonban a kifáradt 
soproniak már nagyon gyen-
gén védekeztek, s akkor köny-
nyen húzott el országos válo-
gatottunk. (Kisalföld)

1964
A gyár jó hírnevéért is 
dolgoznak
A Soproni Ruhagyár az iparág 
legkorszerűbb és legjobban 
megszervezett üzeme. Külö-

nösen javult a termelékeny-
ség azóta, hogy bevezették az 
egyes munkafolyamatok sza-
kosítását a gyártás egész vo-
nalán. Tizedik éve működik 
a gyár saját ruházati ipari ta-
nulóiskolája, s ez idő alatt a 
munkásnők nyolcvan száza-
léka szerezte meg a szakmai 
képesítést. Ugyancsak a gyár 
keretén belül sokan végezték 
el az esti technikumot, jelen-
leg is 44-en tanulnak mind a 
négy osztályban. A kétéves 
művezetői továbbképző tan-
folyamnak is nagy a népsze-
rűsége. A példamutató ered-
mények egyik magyarázata, 
hogy a soproni asszonyok szív-
vel-lélekkel ragaszkodnak 
gyárukhoz, fáradhatatlanul 
dolgoznak jó hírnevéért. Ők 
készítik az ízléses, olcsó ru-
hácskát, amelyek a bébik, a le-
ánykák és a bakfisok számára 
kaphatók áruházainkban. 
Minden ruhácskát akkora 
szeretettel varrnak, mintha 
a saját gyereküknek készíte-
nék. (Népszabadság)

Hirdetés
Jó állapotban lévő Tünde ro-
bogó, valamint 9000 kilomé-
tert futott IZS motorkerék-
pár, kisipari oldalkocsival 
Sopronban készpénzért el-
adó. Ugyanott két fiatalember 
részére ágy kiadó. Cím a Ma-
gyar Hirdetőben. (hirdetés a 
Kisalföldben)

Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból Versmondó-találkozó 
10. alkalommal rendezték meg a Sarkady 
Sándor versmondó-találkozót vasárnap a 
GYIK Rendezvényházban. A program a Pe-
dagógusok a gyermekekért rendezvény-
sorozat záró eseménye volt. A találkozón 
dr. Farkas Ciprián polgármester, valamint 
ifj. Sarkady Sándor, a költő fia is részt vett. 
A versmondó versenyen 3 korcsoport – óvo-
dások, 1–2. osztályos, valamint 3–4. osz-
tályos gyerekek – mérte össze tudását. 
A legkisebbek klasszikus, valamint kor-
társ költők műveit adták elő.

Both Balázs szerzői estje
Szombaton tartották Both Balázs, Bella Ist-
ván-díjas és Sopronért Emlékéremmel kitün-
tetett soproni költő, író szerzői estjét a Szent 
Imre-plébánián. Az irodalmi eseményt a Jere-
ván lakótelep Településrészi Önkormányzata 
és a Szent Imre-plébánia szervezte. – Izgalmas 
a jelenben velünk élő, soproni alkotókkal va-
ló személyes találkozás élménye, tolmácso-
lásukban átélhető műveik élvezete – mondta 
Tóth Éva, Sopron kulturális tanácsnoka, aki 
beszélgetőtársként vezette Both Balázs szer-
zői estjét.
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RÁZÓ LÁSZLÓ

Baksa Szabolcs másodedző szerint ösz-
szességében reális az SKC 7. helyezé-
se, amelyet a Debrecen elleni győztes 
párharccal szerzett meg az együttes. 

A szakember azt mondja: fontos, hogy a csapat idén 
is teljesíteni tudta az alapvető célkitűzést, hiány-
érzete csak a Pécs elleni párharc miatt van.

– Az SKC bejutott a play 
offba, ott pedig végül a he-
tedik helyen végzett. Hogy 
értékeled összességében 
a szezont?

– Ez a hetedik helyezés tel-
jesen racionális. Volt persze 
néhány olyan mérkőzésünk, 
ahol alakulhatott volna ja-
vunkra a végjáték, de az egész 
bajnokságot nézve örülhe-
tünk annak, hogy abszolvál-
tuk a csapat elé kitűzött célt: 
bekerültünk a legjobb nyolc 
közé. Ennek az eredménynek 
az értékét növeli, ha megnéz-
zük, milyen együttesek szere-

pelnek a kiesésért folytatott 
küzdelemben.

– A rá játszásban két 
párharcot elvesztett, egyet 
megnyert a csapat. Ez is 
a valós képet mutatja?

– Az Alba Fehérvár ellen 
nagyon készültünk, de olyan 
formában játszottak, hogy 
nem volt esélyünk. A Pécs el-
leni párharc volt az egyet-
len, amely miatt van némi 
hiányérzet bennem, az a két 
meccs nem volt méltó az ad-
digi teljesítményünkhöz és 
a befektetett munkához. 
Gyenge párharcot vívtunk, 

ugyanakkor utána a Debre-
cen elleni két győzelmével 
ismét megmutatta jó karak-
terét, igazi arcát a csapat.

– Milyen szezont zártak 
a csapat felnőttkorú ma-
gyar játékosai?

– Molnár Mártonnal kez-
dem, hiszen neki egyértel-
műen vezérszerepet szántunk 
a szezonban. Voltak ugyan 
kisebb hullámvölgyei, de a 
szezon második felére stabi-
lizálódott a teljesítménye. Sit-
ku Márton és Fazekas Csaba 
azért voltak nehezebb hely-
zetben, mert a fiatalszabály 
miatt nekik szinte csak a ta-
lálkozók második félidejében 
jutottak játékpercek. Amikor 
pályára kerültek, bizonyí-
tották kvalitásukat, edzés-
munkájukkal is elégedettek 
lehetünk. Polster Attila ge-
rincműtétje miatt nagyon so-
kat hagyott ki, az ő szezonját 
így nehéz értékelni.

– Mennyit tudtak hozzá-
tenni a csapat szerepléséhez 

a fiatalszabály alapján pá-
lyára lépő játékosok?

– Nagyon fontos, hogy míg 
a többi csapat általában 2001-
es születésű kosárlabdázókat 
szerepeltetett, nálunk Csen-
des Péter és Meszlényi Róbert 
is 2004-ben született. Három 
év pedig nagyon sok idő a ko-
sárlabdában. Csendes Péter-
nek az első olyan szezonja 
volt, amikor igazán a felnőtt-
csapatra fókuszálhatott, 
míg Meszlényi Róbertnek ez 
volt az első NB I. A csopor-
tos idénye. A két soproni fia-
tal sok játékpercet töltött a 
pályán, és így is sikerült be-
jutni a rájátszásba, ami ön-
magában sokatmondó. Időre 
van szükségük, sok lehetőség 
van bennük, a célunk az, hogy 
megtartsuk őket, és hosszabb 
távon legyenek meghatározó 
játékosai a Sopron KC-nak. 
Schöll Richárd posztján töb-
ben is szerepeltek, így mi-
nimális játéklehetőséghez 
jutott csak.

Baksa Szabolcs:  Alapvetően elégedettek lehetünk

Racionális eredmény

– A Debrecen elleni két győzelmével ismét megmutatta jó karakterét, igazi arcát a csapat – mondta Baksa Szabolcs másodedző. 

KOSÁRLABDA
SKC–DEAC

Bajnoki rájátszás a 7–8. helyért, 2. mérkőzés, 
Sopron, május 7.

89–87  
(16–30, 14–11, 23–28, 15–11)

Sopron:  
Nichols 18/3, Meszlényi 2, 

Griffin 14/9, Gill 16, 
Molnár M. 6

Csere: Sitku 5/3, Sidibe 17, 
Fazekas 8/6, Csendes 3

Debrecen:  
Edwin, Neuwirth, 

Drenovac 13,  
Williamson 14/3, Buljevic 3

Csere: Mócsán 25/15, 
Czermann 8, Tadics 20/9, 
Garamvölgyi 4, Várszegi

Vezetőedző:  
Gasper Potocnik

Vezetőedző:  
Andjelko Mandics

TARR KSC Szekszárd 
– Sopron Basket

Bajnoki meccs a 3. helyért, 3. mérkőzés,  
Szekszárd, május 8.

91–75  
(29–23, 27–20, 22–13, 13–19)

Szekszárd:  
Horváth 6, Miklós 12, 

Theodorean 3/3, 
Mányoky 4, Monroe 20  

Csere: Westbeld 15/9, 
Boros 12/3, Krnjic 12, 

Stanacev 5, 
Bernáth, Holcz 2

Sopron:  
Fegyverneky 13/6, 

Papp 20/6, Böröndy 2, 
Varga 16/6, Brooks 19 

Csere: Turner 3,  
Sitku 2, Toman D.,  

Jevtovic

Vezetőedző:  
Zeljko Djokic

Vezetőedző:  
Gáspár Dávid

LABDARÚGÁS
SC Sopron – Tatabánya

NB III. északnyugati csoport
Sopron, május 12.

1–1 (0–0)

Birkózás: újabb olimpiai kvóta 
Ligeti Dániel megnyerte kvótaosztó mérkőzését a szabadfo-
gásúak 125 kilogrammos súlycsoportjában a birkózók utolsó 
olimpiai kvalifikációs viadalán Isztambulban, ezzel részvéte-
li jogot szerzett a párizsi játékokra.

Ligeti Dániel London és Rio de Janiero után karrierje har-
madik olimpiájára készülhet, vasárnapi sikerével pedig el-
dőlt, hogy öt magyar birkózó lép majd szőnyegre Párizsban. 
Korábban a tavaly világbajnoki címet szerző Muszukajev Isz-
mail (szabadfogás 65 kilogramm) és Losonczi Dávid (kötöttfo-
gás 87 kilogramm), majd áprilisban Bakuban Nagy Bernadett 
(76 kilogramm), pénteken Isztambulban pedig Lévai Zoltán 
(77 kilogramm) szerezte meg az olimpiai kvótát.

Bronzérmes SMAFC kosárlabdázók 
Harmadik helyen végzett a SMAFC 1860 Soproni Egyetem kosárlabdacsapata a férfi kosárlabda-
bajnokság NB I. B zöld csoportjában. A soproniak a Veszprém együttesével vívtak nagy küzdel-
met: az első mérkőzést a veszprémiek nyerték, majd a hazai visszavágón és a harmadik meccsen 
is a SMAFC diadalmaskodott. 

– Hosszú és nehéz szezonon vagyunk túl, de az eredmény most kárpótol bennünket – mond-
ta a mérkőzés után Farkas Dávid edző. – A mindent eldöntő mérkőzésen sem adta könnyen ma-
gát a Veszprém: fizikális, gyors meccs volt, az utolsó percig küzdöttek ellenfeleink az éremért. 
De ez most már a miénk!
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Kispályás 
labdarúgás

Május 15–17., május 
22–24., 18 óra, Halász 
Miklós sporttelep, 
tóparti sporttelep 
Városi kispályás 
labdarúgó-bajnokság

Túra
Május 18., szombat 9 óra, 
Hotel Lőver buszforduló
Erdei szenzomotoros túra

Május 25., szombat 8 óra, 
Hotel Lőver buszforduló
A Lövértől a Tolvaj-árokig

Május 25., szombat 6.30, 
Ligneum látogató- 
központ 
Forrástól forrásig 
teljesítménytúra

Kerékpározás 
Május 26., vasárnap  
9 óra, Vasvilla udvara
31. Vasvilla családi 
kerékpártúra

Judo 
Május 26., vasárnap  
9 óra, Novomatic-aréna
3. Sopron Kupa Open 
abszolút kategóriás férfi 
országos bajnokság

Május 26., vasárnap 
10.30, Novomatic-aréna
Ifjúsági judo diákolimpia 
országos döntő

Labdarúgás
Május 26., vasárnap  
17 óra, városi stadion
Caola SC Sopron  
– VSC 2015 Veszprém

LELÁTÓ

MUNKATÁRSUNKTÓL

Ismét nemzetközi porondra lép a 2024/25-ös sze-
zonban a Sopron Basket, ezt jelentette be Török 
Zoltán, a klub ügyvezetője a hagyományos, szezon-
záró szurkolói ankéton, amelyet múlt hétvégén 
rendeztek. A szakmai stábban nem lesz változás, a 
játékoskeretben annál inkább. 
A Sopron Basket egy jelen-
tősen megfiatalított kerettel 
kezdte az idei szezont, a nem-
zetközi szereplést nem vállal-
ta az együttes. A nehézségek 
ellenére a soproni csapat ku-
pagyőztesként és bajnoki ne-
gyedik helyezéssel zárhatta 
az évet.

Idén éppen ezért vol-
tak rengetegen kíváncsiak a 
szurkolói ankéton elhangzó 
bejelentésekre. Nos, a szimpa-
tizánsoknak nem kellett csa-
lódniuk, hiszen Török Zoltán 
ügyvezető közölte: a 2024/25-
ös szezonban ismét nemzet-
közi porondra lép a Sopron 
Basket, az együttes az Európa 
Kupában indul.

A soproni csapatban már 
nem kap szerepet Fegyver-
neky Zsófia eddigi kapitány, 
aki az utolsó hazai találko-
zó előtt jentette be visszavo-
nulását. Fegyverneky Zsófia 
mellett a klub nem számít 
már Határ Bernadett, Alek-
sandra Crvendakic és Yvonne 
Turner játékára, Kókai Patrí-
cia pedig kölcsönben szerepel 
tanulmányai miatt.

Érkezik viszont több játé-
kos, akik jelentős erősítést je-
lentenek majd: a tapasztalt 
ausztrál irányító Stephanie 
Reid, a görög válogatott Pi-
nelopi Pavlopoulou is Sop-
ronban játszik jövőre. Az új 
igazolások közül talán az 
egyik legismertebb név a 
szlovén Zala Friskovec, mel-
lette az eddig Szekszárdon 
kiváló játékot produkáló Ja-
cinta Monroe-t is leigazolta a 
soproni csapat. Centerposzt-
ra érkezik egy újabb ígére-
tes szerb tehetség, a 18 éves 
 Lana Maric.

Gáspár Dávid szerint na-
gyon nehéz szezonon van 
túl a csapat. – Azért volt ne-
héz szezonunk, mert nagyon 
sok változó volt benne, sok-
szor kellett újragondolni és 
újratervezni a csapat mun-
káját vagy magát a szerkeze-
tét is – mondta a vezetőedző. 
– Rendkívül örömteli, hogy 
egy gyönyörű kupagyőzelem-
mel búcsúztathatjuk ezt a 
szezont, és az is komoly ered-
mény, hogy a bajnokságban a 
legjobb négy közé bekerült a 

csapat. Azt gondolom, hogy 
ez realitás volt, és azt a célt, 
amit kitűztünk magunk elé, 
sikerült elérni, így összessé-
gében elégedettek lehetünk.

A szurkolói ankéton az is 
elhangzott, hogy a szakmai 
stábban nem lesz változás, így 
a vezetőedző már a 2024/25-
ös Sopron Basketról is el-
mondhatta véleményét.

– A céljainkat az elő-
ző évekhez hasonlóan most 
sem szeretnénk konkretizál-
ni. A legfontosabb, hogy a jö-
vő évi kerettel is minőségi és 
jó munkát végezzünk. Egyé-
nileg fejlődjenek a játékosok, 
és ezzel szorosan összefüg-
gésben lépjünk előrébb a csa-
patjáték területén is. Az, hogy 
ez mennyire fog sikerülni, a 

jövő zenéje, az ősztől indu-
ló szezont jövőre ilyenkor, az 
akkor esedékes szurkolói an-
két keretében tudjuk majd 
értékelni.

Gáspár Dávid munkáját 
tehát jövőre is Laczka Mik-
lós segíti edzőként, a csapat 
mentora Stevan Karadzic, az 
erőnléti edző pedig Mladen 
Teofilovic marad.

„A legfontosabb,  hogy a jövő évi kerettel is minőségi munkát végezzünk”

Irány az Európa Kupa!

– Rendkívül örömteli, hogy egy gyönyörű kupagyőzelemmel búcsúztathatjuk ezt a szezont 
– mondta Gáspár Dávid a szurkolói ankéton.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

PAPP GYŐZŐ

Sopron fut-
ball-lázban 
égett 1993 
nyarán, hi-

szen az SLC június végén 
jutott fel az első osztály-
ba, és ennek köszönhe-
tően a városnak először 
lett NB I-es labdarúgó-
csapata. A Káposztás ut-
cai pályát átépítették, 
hogy alkalmas legyen az 
élvonalra.
Július 24-én, vasárnap dél-
után ragyogó napsütésben a 
Rába ETO szerepelt Sopron-
ban. A Kisalföld Az év edző-
mérkőzése címmel tudósított 
az eseményről, amelyre két-
ezren voltak kíváncsiak, eny-
nyien választották a focit a 
kellemes fürdőzés helyett. 

Verebes József, a Mágus új-
donsült szövetségi kapitány-
ként is érkezett Sopronba, a 
népes publikum megtapsol-
ta, miközben a vendégek kis-
padjához sétált.

A hazai szurkolókat a 
meccs elején csalódás érte: 
Pintér már a második perc-
ben 18 méterről csavart egy 
szabadrúgást az angliai ifjú-
sági Európa-bajnokságról ha-
zatért Babos kapujának jobb 

sarkába. 1–0. Tovább rohamo-
zott az ETO, a soproni kapus 
ekkor többször bravúrosan 
védett, ám a 23. percben Ru-
govics szabadrúgása után 
alulmaradt Klausszal szem-
ben, aki a hálóba fejelt. 2–0. 
Nem sokkal a szünet előtt a 
jó helyzetbe került Majoros 
lőhetett kapura, Végh lábbal 
hárította a soproni középpá-
lyás labdáját. 

A szünet után kiegyen-
lítettebb lett a játék, melyet 

kimaradt soproni helyzetek 
fűszereztek. A hajrában még-
is az ETO szerzett újabb gólt: a 
bal oldalon felfutó Virág visz-
szagurított labdáját Szurgent 
16 méterről elemi erővel bom-
bázta Kállai kapujába. 3–0. 

EMDSZ–SLC – Rába ETO 
FC: 0–3 (0–2), Sopron, 2000 
néző. Vezette: Oláh. 

EMDSZ–SLC: Babos (Kál-
lai) – Varsányi, Udvardi (Varga 
K.), Katona (Horváth P.), Árpá-
si (Mentes) – Borsos (Gombás), 

Deák (Orzán), Chiratcu (Fe-
kete), Majoros (Nagy Jenő) 
– Ördög, Korsós (Horváth B.). 
Edző: Győrfi László. 

Rába ETO: Végh – Csikós, 
Pintér, Kuttor, Bordás – Iva-
nics, Rugovics, Csertői, Nagy 
Jaroszlav, Ignácz – Klausz. 
A második félidőben: Bíró 
– Lakos, Pintér, Kuttor (Nagy), 
Virág – Földes, Lázár, Makkos, 
Mikóczi – Herczeg, Szurgent. 
Edző: Verebes József. Gsz.: 
Pintér, Klausz, Szurgent.

Kétezren  a strand helyett a labdarúgást választották 1993 nyarán

Az év edzőmérkőzése volt

A soproni edzőpályán valószínűleg nézőcsúcs született.

Nagy sikerrel rendezték meg 
városunkban a IV. Sopro-
ni Senior és Seniorita Kosár-
labdatornát múlt hétvégén. 
A Gárdonyi és a Vasvilla tor-
natermében mind a hölgyek, 
mind a férfiak két kategó-
riában szálltak versenybe. 
A nőknél 30+ és 45+, míg az 
urak esetében 35+ és 50+ 
korosztályokra osztották a 
mezőnyt. A tornán hét női 
és ugyancsak hét férficsapat 
vett részt, a soproni együtte-
sek mellett Budapestről, Szé-
kesfehérvárról és Egerből is 
érkeztek kosárlabdázók.

– Országos szinten külön-
böző helyszíneken három–
négy hetente vannak ilyen 
sportrendezvények, Sopron-
ban kétévente rendezünk 

senior és seniorita kosár-
labdatornát – mondta Sza-
bó Bálint sportfelügyeleti 
csoportvezető. – A székesfe-
hérvári helyszínnel váltjuk 
egymást, egyik év májusában 
a Fejér vármegyei városban, 
másik évben pedig Sopron-
ban van a torna. A játék teljes 
pályán, öt az öt ellen zajlik, a 
játékidő azonban rövidebb: 
kétszer tizenöt vagy kétszer 
tizenkét perc.

Soproni kezdeménye-
zésre külön rangja is van 
a városunkban rendezett 
sporteseménynek: a 45+-os 
hölgyeknél „Bakk Judit em-
lékversenynek”, míg az 50+-
os férfiaknál „Dr. Bakk László 
emlékversenynek” hívják a 
kosárlabdatornát.

Kosár: senioriták  
és seniorok a pályán

Izgalmas meccseket hozott a városunkban rendezett kosár-
labdatorna.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER
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EGÉSZSÉGSAROK 

Tallózó

SZEDENIKNÉ HORVÁTH MÁRIA  1956-ban született Sopronban. Az érettségit köve-
tően a városi könyvtárban dolgozott, több mint három évtizede pedig a családi vállal-
kozásukban tevékenykedik.
SZEDENIK JÓZSEF  1956-ban született Nemeskéren. Az egykori bánfalvi Nika vendég-
lőben kezdte szakmai pályafutását, összesen húsz évet töltött a vendéglátásban. Fele-
ségével együtt ma ő is a családi vállalkozásban dolgozik. 

…betegség? Természete-
sen erre a kérdésre is van 
tudományos válasz. Olyan 
betegség, aminek az előfor-
dulási gyakorisága kisebb, 
mint 1/2000. Azaz ritkább, 
mint 0,05 százalék. Ez az 
elfogadott, általá-
nos európai megfo-
galmazás. 

Csakhogy mi 
van akkor, ha tör-
ténetesen önnek 
vagy a gyerme-
kének van egy ilyen rit-
ka betegsége? No, ez az 
igazán érdekes kérdés. Ak-
kor ugyanis a valószínű-
ség már nem is valószínű-
ség, hanem 100 százalékos 
bizonyosság. Persze eleve 
probléma, hogy míg a gya-
kori betegségek gyakoriak, 
és emiatt (legalábbis or-
vosként) szinte minden nap 

találkozunk „velük”… Rög-
vest pontosítok: nem gyako-
ri betegséggel találkozunk 
gyakran, hanem gyakran 
találkozunk olyan páci-
enssel, aki gyakori beteg-
séggel él! Szóval a gyakori 

betegségekre emi-
att gyakran gon-
dolunk, és sokat is 
tudunk róluk. A rit-
ka betegségek meg 
nehezen megtalál-
hatók, és (mi, „gya-

kori” orvosok) roppant ke-
veset tudunk róluk. Pontos 
diagnózis nélkül nem szü-
lethet megoldás a bajra.

Orvostársaim! Nehogy 
úgy járjunk, mint a viccbeli 
székely az állatkerti zsirá-
fot látva. Ne higgyük, hogy: 
„Ilyen állat pedig nincsen”. 

 
Dr. Tschürtz Nándor

Milyen ritka a ritka…

JÁTSSZON VELÜNK – NYERJEN A SOPRONI TÉMA KERESZTREJTVÉNYÉVEL! 

A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket május 22-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu 
e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). Május 1-jei rejtvényünk megfejtése: 
„A csalódás íja komoly erővel röpíti az embert a valóság felé”. Szerencsés megfejtőnk: Csókáné Balogh Ilona, Sopron, Várkerület.

EGYÜTT ÉVTIZEDEKEN ÁT – soproni házaspárok mesélnek

A házasság titka a megértés
PLUZSIK 
TAMÁS

Bizonyára 
sokan ál-
modoznak 
az egész 

életen át tartó szerelem-
ről, és vannak olyan sze-
rencsések, akiknek ez 
meg is adatott. Soroza-
tunkban olyan soproni 
házaspárokkal beszélge-
tünk, akik talán tudják a 
hosszú és boldog házas-
ság titkát. Legalábbis az 
életük példa lehet erre. 

– 1979-ben a Pannónia étte-
remben volt felszolgáló a nagy-
bátyám, Sopron legendás pin-
céregyénisége, Szedenik Jenő, 
én pedig a Pannónia söröző-
ben dolgoztam – kezdte Sze-
denik József. – A Pannónia ab-
ban az időben menő hely volt…

– Nekem pedig a mai Liszt-
központban lévő könyvtár köl-
csönző részében volt a munka-
helyem, általában este nyolc 
óra körül végeztem – folytat-
ta Szedenikné Horváth Má-
ria. – Egyszer éppen elment az 
orrunk előtt a busz, ráadásul 
még az eső is esett, úgyhogy 
a barátnőmmel bementünk 
a Pannónia sörözőbe, ahol Jo-
cóval a szó szoros értelemben 
összeakadt a tekintetünk. 

Néhány héttel később Jó-
zsef a kollégáival felment az 
akkori Fenyves Szálloda éjsza-
kai bárjába, ahol Marika ép-
pen egy születésnapot ünne-

pelt a barátaival. Ekkor már 
nemcsak összeakadt a két fia-
tal tekintete, hanem Jocó fel is 
kérte táncolni Marikát.

– Ettől kezdve rendszeresen 
találkoztunk, fél évvel később 
Jocó feladta az albérletét is, és 
odaköltözött a mi lakásunk-
ba, ugyanis meghalt az édes-
anyám, majd hamarosan az 
édesapám is. 

1980. szeptember 6-án há-
zasodtak össze a fiatalok 
a Szent István-templomban, 
majd a 120 fős lakodalmat 
a Pannóniában rendezték. 

– Miskolctapolcára men-
tünk nászútra, de ez épp-

oly emlékezetes számunkra, 
mintha egy luxus mediter-
rán hajóúton töltöttük volna a 
mézeshetünket – fogalmazott 
Szedenik József. – Én akkori-
ban nagyon sokat dolgoztam, 
jól esett a pihenés, különösen 
úgy, hogy egész nap együtt 
lehettem ifjú feleségemmel. 
Nagy öröm és boldogság volt, 
amikor szinte napra ponto-
san két évvel később meg-
született Krisztina lányunk, 
így lett teljes és harmonikus 
a családunk.

– Egy vendéglátós férj ese-
tében a hosszú és boldog há-
zasságnak valóban van titka, 

ez pedig a tolerancia, a meg-
értés, hisz Jocó rendszerint 
nemcsak a hétvégéket nem 
töltötte otthon, de még a ka-
rácsony szent estéjére is úgy 
esett be, a szilveszterről nem 
is beszélve – mondta Marika.

– Valóban így volt, féléves 
koráig szinte csak alva láttam 
a kislányunkat, hisz amikor 
elmentem, még, amikor ha-
zaértem, pedig már aludt. De 
ha a titokról esik szó, akkor 
felidézek egy a házasságunk 
elején kapott bölcs útravalót: 
meg kell tanulni harag nélkül 
vitatkozni, ehhez tartjuk ma-
gunkat – zárta József.

Szedenikné Horváth Mária és Szedenik József 1980. szeptember 6-án házasodott össze.

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Május 15-től május 21-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától aznap este 
fél 11-ig tart.

Május 15.,  
szerda

BENU Medicina gyógyszertár 
Erzsébet utca 6. 99/505–500

Május 16., 
csütörtök

Oroszlán gyógyszertár 
Várkerület 29. 99/524–005

Május 17.,  
péntek

Segítő Mária gyógyszertár 
Béke utca 13. 99/523–233

Május 18.,  
szombat

Sepia gyógyszertár  
Ipar körút 30., Tesco 99/702–012

Május 19., 
vasárnap

Szebellédy gyógyszertár 
Deák tér 35. 99/505–469

Május 20.,  
hétfő

Than Károly gyógyszertár 
Újteleki utca 54. 99/510–787

Május 21.,  
kedd

Patikaplus gyógyszertár 
Határdomb utca 2., Alphapark 99/505–220
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KÓCZÁN BÁLINT

Természetesen a SopronFest idén sem 
telhet el DJ Jokó bulija nélkül, aki a 
korábbi VOLT Fesztiválokon is emlé-
kezetes esteket varázsolt a közönség-

nek. Az ismert soproni lemezlovas szerint példás 
az összefogás, a város „SopronFest-lázban” ég. 
– Úgy tudjuk, már egy ide-
je készülsz a SopronFestre. 
Milyen bulit tervezel? 

– A jól sikerült, tavalyi el-
ső SopronFestre visszagon-
dolva, már hetek óta minden 
rendezvényemen szondázga-
tom a közönségemet és ma-
gamat is. Ugyanúgy készülök, 
mint az elmúlt évtizedekben: 
„warm up”, amolyan felkészí-
tőbulikat tartok. Azt tapasz-
talom, ugyanaz az igény, mint 
idáig, talán kicsivel több új ze-
nét kell játszani, de továbbra 
is meghatározóak egy jó buli-
hoz az elmúlt harminc–negy-
ven év slágerei. 

– A neved a korábbi 
VOLT-tal is összeforrt, így 
a SopronFestről sem hiá-
nyozhatsz. Milyen érzés?

– A VOLT-os dátumok ne-
kem mindig az év kiemelt idő-
szakai voltak. Most újra előjött 
ez az érzés. Megtisztelő felké-
résnek teszek eleget.

– Milyen közönségre szá-
mítasz, mivel „varázsolod 
el” a bulizni vágyókat? 

– Azt azért látni kell, hogy 
az idő múlásával a generációk 
is változnak, valamint a ze-
nei igényük is alakul. Nekem 

ezt figyelnem kell, és ehhez 
alkalmazkodnom, de mindig 
megjön az én generációm is. 
Szoktam kitenni „üzenőlá-
dát”, amit nagyon kedvelnek, 
itt sok igazság kiderül. 

– Mit jelent a város szá-
mára a SopronFest?

– Ahogy a főszervezők, 
Noresz és Füli ráéreztek a 
váltásra, változásra, úgy a vá-
ros és a városiak is melléjük 
álltak. Példás, bizonyos ese-
tekben meglepő összefogást 
tapasztaltam szűkebb és tá-
gabb környezetemben egy-
aránt. Sokan látnák újra azt 
a VOLT környékén ide láto-
gató, több tízezer vidám fia-
talt. A sajtótájékoztatón az én 
állam is leesett a helyszínek 
és programok miatt. Így lett 
a három fesztiválnapból egy 
erős hét.

– A SopronFest indít-
ja be számodra a nyári sze-
zont. Mi várható még tőled?

– Nálam a nyár elég erős 
szokott lenni: fesztiválok, cé-
ges rendezvények, esküvők, 
városi programok, rendsze-
res klubok. De azért marad 
idő pihenésre, koncertlátoga-
tásra, nyaralásra is.

Sztárok itt és ott

– Ugyanúgy készülök, mint az elmúlt évtizedekben: „warm up”, amolyan felkészítőbulikat 
tartok – mondta DJ Jokó. FOTÓ: ROBERT SCHERFEL

NŐI SAROK  – stílus, divat, praktikák 

Trendi hatóanyagok a bőrápolásban
MADARÁSZ RÉKA

Vannak olyan hatóanyagok, amelyekkel 
a kozmetikai termékekben úton-útfélen 
találkozhatunk, ám nem biztos, hogy 
tudjuk, miért tartalmazzák a krémek, 

pakolások és egyéb termékek.

Minden korszaknak megvan-
nak a maga bőrápolási sztár-
összetevői. A legújabb trend 
szerint szinte nincs is arcápo-
ló vitamin nélkül. Nagy kér-
dés, hogy mivel teszünk job-
bat magunknak: ha esszük 
vagy ha kenjük a vitaminokat? 
A szakemberek szerint bizo-
nyos vitaminokat tablettában, 
étrend-kiegészítőkben vagy 
étellel javasolt magunkhoz 
venni. Ilyen például a D-vita-
min, melynek pozitív hatásai 
széles körben ismertek, illetve 
a K-vitamin, ami a véralvadás-
ban játszik szerepet, valamint 
a sebgyógyulást, az esztétikai 
beavatkozások utáni bőrre-
generálódást segíti. Striákra, 
visszerekre is gyógyírt jelent-
het. Ezen túlmenően termé-
szetesen a krémek, szérumok 
összetevői között is előnyös le-
het egy kis vitamintöltet.

– Mi mással is kezdhetném, 
mint a C-vitaminnal, ami nél-
külözhetetlen a szervezet szá-
mára, és bőrünk ápolásában is 
fontos szerepet tölt be? – tet-
te fel a kérdést Mesterházy 
Márta kozmetikus mester. 
–  A szervezetben – így a bőr-
ben is – a C-vitamin segítsé-
gével termelődik a kollagén. 
Hiánya az erek, a csontok és 
a porcok károsodásához és sú-
lyos betegségekhez vezethet. 

Az E-vitamin erős antioxi-
dáns, megvédi a bőrt a káros 
környezeti ártalmaktól, hid-
ratál, így megóvja a hámréte-
get a sérülésektől. A B-vitamin 
támogatja a bőrsejtek megúju-
lását, segít megőrizni a bőr ru-
galmasságát. Gyulladáscsök-
kentő hatása mellett javítja a 
bőr anyagcseréjét is. Fogyasz-
tásával javítható a bőr és a haj 
állapota. 

– Napjainkban óriási nép-
szerűségnek örvend az argán-
olaj, más néven marokkó ara-
nya is – folytatta Mesterházy 
Márta. – Az egyik legértéke-
sebb olaj, a kozmetikai ipar-
ban pedig állandóan vissza-
térő összetevő. Alkotóelemei 

között zsírsavak is megtalál-
hatóak, például a linol-, a li-
nolén-, a polmitin- vagy a szte-
arinsav. Kozmetikumokban 
Angania spinosa és kernel oil 
néven találjuk meg. Simává, 
puhává teszi a bőrt, gyulladás-
csökkentő, nyugtató hatású.

A legújabb trend szerint szinte nincs is arcápoló vitamin 
nélkül.  FOTÓILLUSZTRÁCIÓ: FILEP ISTVÁN 
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BULI VAN!

MÁJUS 18., SZOMBAT

Helga Jazz és 
Bakelit terasz

11 óra, Cédrus 
Könyvkereskedés és 
Antikvárium

MÁJUS 24., PÉNTEK

Leander Kills 
Sopronban

Különleges Leander Kills 
koncertet tartanak má-
jus 24-én Sopronban. Az 
Örökzöldek turné során 
a legismertebb saját da-
lok és a legizgalmasabb 
feldolgozások csendülnek 
fel. A Hangárban a vendég 
a New Friend Request lesz. 
Menetrend: 
• 19 óra Kapunyitás
• 20 óra NFR koncert
• 21 óra Leander 

Kills koncert

DJ JOKÓ A SOPRON FESTEN: 
 Május 18., szombat 23.30,  
Unicum Kőház 

www.sopronitema.hu/

videok

SOPRONITEMA 
HIVATALOS

KERESSEN MINKET  
AZ INTERNETEN IS:

A népszerű lemezlovas  szerint fesztivállázban ég a város

SopronFest DJ Jokóval


